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Poročilo o delu in položaju sekcije JUU 
v poslovnem letu 1939./40. 

Namesto poročila tajnika sekcije 

na banovinski skupščini 

Poročilo, ki ga priobčujemo, obsega v 
glavnem opis dela stanovske organizacije in 
navaja položaj, v katerem je celotna organi-
zacija posebno še sekcija za dravsko banovi-
no. V nemirnem letu, ki je minulo, so ostale 
mnoge naše zahteve in težnje neizpolnjene. 
Ves čas smo se zavedali težkih prilik, toda 
od svojih zahtev nismo mogli odstopiti. Na-
še članstvo, sreska društva in drugi organi-
začni forumi so podpirali naše delo kljub te-
mu, da so se morali boriti vse leto z najtežji-
mi prilikami doma, v šoli in med narodom. 
Ker nam je onemogočeno obravnavati to po-
ročilo na banovinski skupščini, ga pošiljamo 
članstvu v svojem glasilu s prošnjo, da mu 
posveti svojo pozornost, ga kritično razmotri 
in dostavi svoje predloge in svoje mnenje po-
tom sreskih društev vodstvu organizacije. 
Objektivna kritika nam je dobrodošla, daje 
nam novih pobud za delo in nam nudi garan-
cijo, da smo v borbi za uresničenje naših za-
htev združeni v močno enoto, ki nudi pogoje 
za uspešno delo. 

RAZMERE V ORGANIZACIJI 

Glavna skupščina JUU, ki se je vršila 
19., 20. in 21. avgusta v Banji Luki, o kateri 
je bilo objavljeno podrobno poročilo v »Uči-
tejskem tovarišu« št. 6 in v zvezi s predsed-
niškim zborom sekcije v »Učiteljskem tova-
rišu« št. 14, je povzročila nove razmere v na-
ši organizaciji. Delegati tedanje sekcije za 
Savsko banovino so zapustili skupščino tik 
pred volitvami centralne uprave JUU. Kaj 
je bilo povod temu ne bom navajal, ker je 
vse to že dovolj pojasnjeno v dosedanjih 
poročilih, razpravah in polemikah. 

V začetku januarja 1940. je bila v Za-
grebu likvidacijska skupščina JUU in usta-
novna skupščina Saveza hrvatskih učiteljskih 
društev. To se je zgodilo v smislu sporazuma, 
ko so bili prenešeni skoraj vsi posli ministr-
stva prosvete na bana banovine Hrvatske. K 
temu je zavzel svoje stališče upravni odbor 
JUU na seji 9. in 10. februarja t. 1. S tem je 
prenehala biti JUU predstavnica vsega uči-
teljstva Jugoslavije. Stališče sekcije je pa raz-
vidno iz načelne izjave predsednika tov. Ku-
melja Metoda, ki je bila objavljena pod na-
slovom »Učiteljska organizacija danes in v 
bodoče« v 29. številki »Učiteljskega tovariša«. 
To izjavo sta si osvojila tudi upravni in nad-
zorni odbor sekcije in predsedniški zbor. V 
tej izjavi ugotavljamo, da smo proti izpre-
membi pravil JUU vse dotlej, dokler se 
končno ne izvrši notranja preureditev države, 
ki bo pokazala kakšna naj bo naša bodoča 
organizacija. Ustvariti pa moramo čim prej 
pogoje za skupno delo JUU in SHUD. Radi 
tega in v zvezi s sklepom upravnega odbora 
JUU od 9. in 10. febr. t. 1. smo nastopili 
tudi proti pisanju »Narodne prosvete«, kar 
smo poudarili v izjavi objavljeni v 31. šte-
vilki »Učiteljskega tovariša«. Smatrali smo, 
in na tem vztrajamo še danes, da je najvaž-
nejša naloga organizacije ustvariti takoj fo-
rum, ki bo združeval obe učiteljski organiza-
ciji. Zato je sekcija izdelala tudi osnutek 
pravil Zveze učiteljskih organizacij kraljevine 
Jugoslavije, ki sta ga obravnavala upravni in 
nadzorni odbor in predsedniški zbor 25. in 
26. maja in ga sprejela. Logična posledica 
vsemu temu je bilo tudi stališče članov glav-
nega odbora JUU iz dravske na seji glav-
nega odbora JUU v Beogradu 14. in 15. ju-
nija t. 1., kjer so glasovali proti temu, da so 
sedanje prilike postavile to vprašanje v 
ozadje. Od glavne skupščine do danes ni-
ma JUU nobenih oficielnih stikov s SHUD, 
projekt pravil Zveze učiteljskih organizacij 
kraljevine Jugoslavije pa še ni bil obrav-

navan po sekcijah JUU, zato o tem ni mo-
gel sklepati glavni odbor. Važno je tudi, da 
so se učitelji Srbi v banovini Hrvatski zbrali 
5. maja v Zagrebu in sprejeli sklep, da so 
pripravljeni sodelovati z brati Hrvati v 
SHUD na osnovi popolne enakopravnosti in 
se bo vsa njihova akcija kretala v okviru sta-
novske organizacije za dobrobit učiteljstva 
šole in naroda, toda pod pogojem, da se 
vprašanje pravil in ostala stanovska vpra-
šanja rešujejo na sreskih skupščinah in sa-
vezni skupščini v soglasju z brati Hrvati. 
S tem je mnogo prispevano k ureditvi raz-
mer v banovini Hrvatski. Glavna točka spo-
rov je itak samo ime saveza, ki nosi hrvatsko 
nacionalno oznako. Čim bo padla ta ovira, bo-
do ustvarjeni pogoji za skupno delo v bano-
vini Hrvatski prav vsemu učiteljstvu. Naša 
naloga in naloga SHUD pa je, da si ustvarimo 
takoj skupno zvezo, ki nas bo vezala v mo-
gočno celoto v borbi za naše pravice. 

V ostalih delih države so prilike v orga-
nizaciji ostale neizpremenjene. Tako v beo-
grajski kakor v dunavski ter moravski sekciji 
JUU obstoja še vedno opozicija proti central-
ni upravi JUU. Vse pa kaže, da je postala 
zmernejša pri načinu in vodenju svoje borbe. 

RAZMERE V SEKCIJI. 

Potek dela je bil normalen in sedanjim 
težkim prilikam primeren. Izreden občni zbor 
sta sklicali dve društvi, eno zborovanje je 
bilo prepovedano. Nikjer se niso kazali izven 
stanovski vplivi. Organizacija je ostala stro-
go na stanovski liniji. Povezanost med dru-
štvi in sekcijo je bila dobra, delo sreskih 
društev zadovoljivo. Tako stanje je vla-
dalo do sredine maja, ko je izšla uredba o 
prepovedi posvetovanj, zborovanj in shodov. 

Radi tega so odpadla 
tudi vsa junijska zborovanja, na katerih bi 
sreska društva lahko volila delegate in obrav-
navala proračun za p. 1. 1940./41. Tako bo 
morala odpasti tudi banovinska skupščina. 
Glavna skupščina se tudi ne bo vršila, ker se 
ne bodo vršile vse banovinske skupščine, o 
čemer je razpravljal in kar je sklenil glavni 
odbor na seji 14. in 15. junija 1940. Mesito ba-
novinske skupščine bo seja upravnega odbo-
ra sekcije, kateremu bo poročal nadzorni od-
bor po pregledu poslovanja. Poročilo o pre-
gledu bomo poslali sreskim društvim v ved-
nost. Sekcija se bo pa poslužila pooblastil, ki 
ji jih je dal predsedniški zbor in bo poslo-
vala po proračunu, ki je bil na tem posvetu 
sprejet. Namesto glavne skupščine bo zasedal 
glavni odbor, ki bo obravnaval poročilo nad-
zornega odbora in bo poročilo poslal sekci-
jam. Čim bodo dane prilike, bomo skušali 
normalizirati prilike v organizaciji. 

Številnih zborovani sreskih društev se je 
udeležil tov. predsednik, dveh pa tov. tajnik. 

UPRAVNO NADZORNI ODBOR SEKCI-
JE, GLAVNI ODBOR IN PREDSEDNIŠKI 

ZBOR 

V letošnjem poslovnem letu je vladala 
najlepša harmonija med člani odborov samimi 
in med odbori. Upravni odbor je imel 1 sejo, 
nadzorni 1 sejo, upravni in nadzorni skupaj 
3 seje. glavni odbor 2 seji in predsedniški 
zbor 2 posvetovanji. 

Ožje vodstvo sekcije je v stalnem kon-
taktu in je imelo vsak teden seje, včasih tudi 

K D O R U Č I T E L J , T A Č L A N 

U Č I T E L J S K E T I S K A R N E ! 

po več. Na njih je obravnavalo vse sklepe 
organizačnih forumov in odsekov ter skrbelo 
za realizacijo sklepov. Na tem mestu se mo-
ram posebno zahvaliti tovarišem, ki jih dolž-
nost veže na splošno delo sekcije, ki pa niso 
nikdar odrekli svoje pomoči, kadar smo se 
obrnili do njih. Vse zadeve smo reševali slož-
no, objektivno in tekoče. 

POSLOVANJE SEKCIJE 

V poslovnem letu 1939./40. je prejela in 
odposlala sekcija 1900 dopisov in 54 okrožnic, 
S poedinimi člani smo pismeno občevali le 
potom sreskih društev. V potrebi smo vedno 
nudili tudi ustne informacije in navodila. — 
V mnogih primerih smo posredovali tudi v 
privatnih zadevah, če je bilo le v naši moči. 
V bodoče bi si želeli večjo ekspeditivnost pri 
sreskih društvih, kar bi rešitve pospeševalo. 
Posebne težave nastopajo, če sreska društva 
neredno ali pa sploh ne odgovarjajo na okrož-
nice, ki obravnavajo konkretne primere in so 
vezane na rok. Še danes nimamo odgovorov 
na okrožnice, ki smo jih odposlali še pred 
meseci in ki so bile označene kot nujne. 

SRESKA UČITELJSKA DRUŠTVA 

V tem poslovnem letu je imela sekcija 
34. sreskih društev. Včlanjenih je bilo pov-
prečno 3108 članov. Stanje članstva izkazuje v 
primeru z lanskim letom padec 112. Sekcija 
ima poleg tega enega podpornega člana, enega 
ustanovnika in pet častnih članov. 
1. Brežice 104 96 — 8 

2. Celje 203 200 — 3 

3. Črnomelj - Metlika 76 68 — 8 

4. Dravograd 84 93 9 — 

5. Gornji grad 49 45 — 4 

6. Kamnik 127 125 — 2 

7. Kočevje 99 89 — 10 

8. Konjice 59 58 — 1 

9. Kozje 41 41 — — 

10. Kranj 103 90 — 13 
11. Krško 125 116 — 9 
12. Laško 139 132 — 7 

13. Lendava 65 69 4 — 

14. Litija 97 101 4 — 

15. Ljubljana - mesto 231 225 — 6 
16. Ljubljana - vzh. del 85 77 — 8 
17. Ljubljana - zah. del 95 98 3 — 

18. Ljutomer 120 119 — 1 

19. Logatec 96 90 — 6 

20. Maribor - mesto 79 75 — 4 

21. Maribor - desni breg 111 103 — • 8 
22. Maribor - levi breg 89 88 — 1 

23. Murska Sobota 131 115 — 16 

24. Novo mesto 98 95 — 3 
25. Ormož 68 64 — 4 

26. Ptuj 153 154 1 — 

27. Radovljica 98 100 2 — 

28. Slovenj Gradec 47 43 — 4 
29. Slovenska Bistrica 58 56 — 2 
30. Sv. Lenart 61 59 — 2 

31. Škofja Loka 64 65 1 — 

32. Šmarje - Rogatec 80 79 — Л 
33. Šoštanj 52 48 — 4 
34. Žužemberk 33 32 — 1 

Skupaj 3220 3108 24 136 

Banovinska skupščina 
JUU sekcije za dravsko banovino v Ljubljani 

je z ozirom na nastale prilike odložena na poznejši čas. 

J U U — sekc i j a za d r a v s k o b a n o v i n o v L j u b l j a n i 

dne 24. junija 1940. 

Predsednik: Tajnik: 

Metod Kumelj s. r. Drago Supančič s. r. 

POSREDOVANJA 

Sekcija je v smislu sklepov in predlogov 
tudi po svojih predstavnikih posredovala pri 
vseh oblasteh in posameznikih, v katerih kom-
petenco spada rešitev posameznih vprašanj. 
Stalno je bila v kontaktu s prosvetnim od-
delkom kr. banske uprave, računovodstvom 
kralj, banske uprave, finančno direkcijo itd. 
Predsednik tovariš Kumelj Metod je bil za-
radi važnih vprašanj dvakrat v Beogradu in 
je v ministrstvu prosvete posredoval tudi ob 
priliki sej upravnih odborov JUU. Objektiv-
no moramo ugotoviti, da je bilo na ta način 
ugodno rešenih več vprašanj v korist šolstva 
in učiteljstva. Na tem mestu pa moramo po-
udariti, da bodo naša posredovanja le takrat 
uspešna, če so podatki, ki jih prejemamo od 
prizadetih res točni, objektivni in pravočasno 
poslani. Nekatere intervencije smo morali za-
vrniti, ker zanje nismo našli podlage v smotru 
organizacije. 

NEORGANIZIRANO UČITELJSTVO 

V dravski banovini je 4332 učnih moči, 
in sicer 1509 učiteljev in 2823 učiteljic. V 
skupnem številu so všteti tudi kontraktual-
ci in 33 dnevničarjev. Iz ljudskih šol je do-
deljenih 221 učnih moči. Če od gornjega šte-
vila odštejemo dodeljene in veroučitelje, vi-
dimo, da je v dravski banovini izven naših 
vrst 988 učnih moči. Tako sekcija, kakor sre-
ska društva so vse leto posvečala temu vpra-
šanju polno pažnjo ter pozivala neorganizira-

ne, da se včlanijo. Odziv ni bil zadovoljiv. 
Temu so krive v največji meri izredno težke 
materialne prilike v katerih živijo naši naj-
mlajši in pa tudi starejši učitelji z družinami. 
Krive so pa temu tudi prilike, ki jih ne na-
vajam, so pa znane vsakomur, ki zasleduje 
vsakodnevne pojave v učiteljskem in javnem 
življenju. Z normalizacijo razmer, se bodo 
ustvarili pogoji, da bo moral vsakdo gledati 
v stanovski učiteljski organizaciji forum, ki 
bo najvernejši in najboljši pobornik za dobro-
bit vsega stanu, prosvete sploh in šolstva. Ni-
kogar ne silimo v naše vrste. Vsakdo naj 
prosto izbira, ker spada med nas le takrat, 
ko ga bo prevevala zavest, da v organizaciji 
ne moremo iskati osebnih dobrin, temveč mo-
ramo svoje ose'bne ambicije in cilje podrediti 
skupnim zahtevam in skupnim interesom. 

STIKI Z DRUGIMI ORGANIZACIJAMI 
IN USTANOVAMI 

Sekcija je v prvi vrsti gojila najtesnejši 
stik z našimi gospodarskimi in nacionalnimi 
ustanovami. Vse težje in splošno propagandne 
zadeve smo skupno obravnavali in urejevali. 
Poleg tega je sekcija po svojih zastopnikih 
sodelovala v odboru za zaščito dece proti na-
padom iz zraka, v odseku kr. banske uprave 
za pogozdovanje, v raznih drugih kulturnih in 
narodno obrambnih organizacijah. Tov. pred-
sednik zastopa sekcijo tudi v odboru za po-
stavitev spomenika Viteškemu kralju Ale-
ksandru I. Zedinitelju. Najvažnejši pa so 
bili stiki, ki jih je sekcija vzdrževala z vsemi 
stanovskimi organizacijami nameščencev, de-
lavcev in upokojencev, ki imajo svoje cen-
trale ali pa svoje sekcije v Ljubljani. Za 
vzdrževanje teh stikov smo žrtvovali vse, kar 
more nuditi organizacija, ter smo se vedno 
zavedali, da moremo pričakovati uspehe le 
takrat, kadar bomo povezani z vsemi, ki jih 
družijo skoraj iste težnje in težave. 

Dobre stike smo vzdrževali tudi s pro-
fesorskim udruženjem in udruženjem učitelj-
stva meščanskih šol. Med tem smo pa od-
ločno odklanjali vsak stik in sodelovanje z 
udruženjem sreskih šolskih nadzornikov, do-
kler ga vodi sedanji predsednik. 

Zastopniki sekcije so bili vabljeni na 
številne občne zbore, skupščine in posvetova-
nja, kjer so zastopali JUU. Posebej naj ome-
nimo skupščino Udruženja narodnih železni-
čarjev in brodarjev, ki je letos praznovalo 
30 letnico obstoja in skupščino udruženja 
uradnikov pošte, telegrafa in telefona. 

FINANČNI ZAKON 
PREDLOGI 

Kakor vsako leto, smo tudi letos pravo-
časno sestavili predloge za finančni zakon in 
jih dostavili potom izvršnega odbora ministr-
stvu prosvete. Predloge smo poslali tudi kra-
ljevski banski upravi s prošnjo, da podpira 
naše težnje in zahteve za izboljšanje šolstva 
in položaja učiteljstva. Ker narodna skupšči-
na ni zasedala, tudi niso mogli biti obravna-
vani naši predlogi. Zato je ostalo vse pri sta-
rem in ne moremo zabeležiti uspehov. Zade-
ve, ki jih spodaj navajamo so bile predložene 
že v predlogih za finančne zakone v prejšnjih 
letih. Ker še do danes niso rešene in je njih 
rešitev nujna, jih moramo še in še navajati in 
poudarjati, dokler ne dosežemo njihove ugod-
ne rešitve. 

1. Učiteljska stalnost. 
K § 71. zakona o ljudskih šolah se doda 

nov odstavek, ki se glasi: »IStalnost v smislu 
prejšnjega odstavka tega paragrafa pomenja, 
da je učitelj nepremestljiv s službenega me-
sta.« 

Učiteljstvo, ki je doseglo stalnost, sme 
biti premeščeno: po prošnji, po službeni po-
trebi in kazni. 

Vsebina: 

Poročilo o delu in položaju sekcije JUU v 
poslovnem letu 1939. 40. 

Seja glavnega odbora. 
Resolucija s plenarne seje akcijskega od-

bora. 
Festival mladinske pesmi v Škofji Loki. 

Važnost povezanosti novih čitank. 
Splošne vesti. — Osebne zadeve. — Naša 

gospodarska organizacija. — Učiteljski 
pravnik. — Šolski radio. — Učiteljska ti-
skarna. 
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Po službeni potrebi sme biti premeščen 
učitelj edino tedaj, ako se mu zaradi neza-
dostnega števila učencev ukine razred. Po ka-
zni samo na osnovi kazni disciplinskega sodi-
šča, ki je bila izrečena po izvedbi predpisane-
ga disciplinskega postopka. 

2. Sprememba uredbe o draginjskih do-
kladah. 

Uredba o osebnih in rodbinskih dokladah 
aktivnih drž. uslužbencev in upokojencev št. 
39.365/1 z dne 24. oktobra 1935. dopolnjena z 
odločbo ministrskega sveta M. S. br. 792 z 
dne 6. oktobra 1937. naj se spopolni z novo 
odredbo, ki naj določa: 

1. Vsem državnim uslužbencem in upoko-
jencem ne glede na stroko in položaj se zvi-
šajo prejemki na eksistenčni minimum; 

2. poviša naj se rodbinska doklada za 
otroke in naj se prizna doklada za ženo v isti 
višini. 

Socialno in pravično je, da se prizna rod-
binska doklada tudi za adoptirane in neza-
konske otroke; 

3. poročenim državnim uslužbenkam se 
prizna ista osebna doklada kot neporočenim; 

4. ukinejo se vse razlike med osebnimi 
dokladami aktivnih in upokojenih uslužben-
cev; 

5. da obdrže staroupokojenci dosedanje 
višje osebne doklade, ker je to socialno ute-
meljeno. 

3. Spremembe draginjskih razredov. 
Drugi odstavek § 26. zakona o uradnikih 

od 31. marca 1931. se spremeni in se glasi: »V 
II. draginjski razred pridejo vsi ostali kraji«. 

Tretji odstavek istega paragrafa se ukine. 
4. Učiteljem v obmejnih in v narodno me-

šanih krajih naj se določi za težje delo redna 
mesečna nagrada - doklada. 

5. Redna učiteljska napredovanja. 
a) K § 49. zakona o uradnikih z dne 31. 

marca 193j., se doda novi odstavek, ki se gla-
si: »Napredovanje v položajnih skupinah se 
vrši z dnem, ko uradnik izpolni pogoje iz 1. 
odst. tega paragrafa. 

b) V §-u 47. zakona o uradnikih se bese-
de: ». . . in to samo na izpraznjena mesta...« 
črtajo. 

c) Pripravniki se avtomatično prevedejo 
v uradniško skupino, čim so izpolnili zakonite 
pogoje. 

6. Napredovanje učiteljstva v V. skupino. 
Predpis odstavka II. § 258. zakona o urad-

nikih od 31. marca 1931. naj se izpremeni in 
glasi: »Dokler ne izide zakon o sistemizaciji 
mest, napreduje učiteljstvo ljudskih šol v V. 
pol. skupino, ko prebije v VI. skupini 3 efek-
tivna leta državne službe, ali vsaj, ko dovrši 
30 let službe, brez ostalih pogojev § 258. U. Z.« 

7. Razporeditev učiteljev z nepopolno 
kvalifikacijo. 

Učne osebe z nepopolno učiteljsko kvali-
fikacijo iz § 182. zakona o ljudskih šolah od 
5. decembra 1929., ki so ostali po uveljavlje-
nju tega zakona še nadalje v službi, se preve-
dejo v odgovarjajočo skupino in napredujejo 
od X. do VII. pol. skupino. 

8. Učiteljice matere. 
Kljub § 292. zakona o uradnikih iz 1. 1931. 

ostane v veljavi 4. odst. § 87. zakona o ljud-
skih šolah iz leta 1929., ki naj se glasi: »Uči-
teljice matere, ki imajo več kot troje otrok, 
se lahko po dopolnjenih 20 letih efektivne 
službe upokoje na lastno prošnjo s pravico 
do pokojnine, kakor jim pripada po službenih 
letih. 

9. Akontacija na pokojnino. 
Dokler ne bodo upravne oblasti striktno 

izvajale § 128. U. Z., naj se doda k § 112. 
urad. zakona nov odstavek, ki naj se glasi: 

»Uslužbenec, ki mu je prestala služba in 
ima pravico do pokojnine, prejema še nada-
lje aktivne prejemke na račun pokojnine v 
naslednji izmeri: a) z 10 do 20 leti službe 50% 
plače in osebne doklade, b) z 20 do 25 leti 
službe 60% plače in osebne doklade ter 50% 
položajne doklade, c) s 25 do 30 leti službe 
75% plače in osebne doklade ter 60% položaj-
ne doklade, č) s 30 do 35 leti službe 85% pla-
če in osebne doklade ter 70% položajne do-
klade, d) z nad 35 leti službe 95% vseh oseb-
nih prejemkov. 

10. Vračunanje vojnih let. 
Učiteljem, ki se nahajajo v državni službi 

v času, ko stopa ta zakon v veljavo, se doba, 
ki so jo prebili v vojaški službi v državi ali v 
tujini od 1912. do 1920. leta, prizna v efektiv-
no državno službo po § 113. urad. zakona iz 
leta 1931. za napredovanje in pokojnino. Na 
osnovi tako priznanih let se prevedejo v od-
govarjajoče skupine, računajoč službo v sku-
pinah v smislu § 49. zakona o uradnikih z od-
bitkom kadrovskega roka 14 mesecev. 

11. Priznanje kontrakutalne službe. 
§ 58. finančnega zakona za 1932./33. naj 

se ukine. 
12. Dopusti zaradi odslužitve kadrskega 

roka. 
a) K § 87. zakona o uradnikih se doda 

nov 5. odstavek, ki se glasi: »Učiteljem se za 
odslužitev kadrovskega roka odobrava 9 me-
sečni dopust. Po odslužitvi se avtomatično 
vračajo v državno službo in obdržijo vse pra-
vice, ki so si jih do tedaj v službi pridobili.« 

b) V zvezi in na podlagi določila novega 
(5.) odstavka § 87. U. Z., se ukine 11. točka 
§ 104. U. Z. 

13. Duhovniki priznanih veroizpovedanj 
— priznanje let ob vstopu v laiško — svetno 
drž. službo. 

V § 116. zakona o uradnikih z dne 31. 
marca 1931. se ukinja točka 6., ki se nadome-
šča s sledečim besedilom: 

»6. Čas, ki so ga duhovniki priznanih ve-
roizpovedanj, preden so stopili v državno 
službo, prebili v duhovniški službi priznanih 
veroizpovedanj. 

Določba tega člena se nanaša tudi na one 
državne uslužbence, ki so bili upokojeni po 
31. marcu 1931.« 

14. Priznanje stanarine šolskim tajnikom 
in šolskim referentom pri banskih upravah in 
sreskih načelstvih. 

15. Priznanje stanarine učiteljem slušate-
ljem višje pedagoške šole, učiteljem na šoli za 
telesno vzgojo in učiteljem dodeljenim sred-
njim učiteljskim šolam. 

Učitelji ljudskih šol, ki so v smislu § 15. 
uredbe o višji pedagoški šoli izbrani za sluša-
telje te šole in učitelji ljudskih šol dodeljeni 
na srednje in učiteljske šole, imajo pravico na 
stanarino za ves čas, ko študirajo ali so do-
deljeni navedenim šolam. 

To stanarino izplačujejo pristojne banske 
uprave in svojega proračuna. Ker so ti učitelji 
še vedno aktivni učitelji in kot taki prejemajo 
svoje redne dohodke, jim pripada tudi stana-
rina po § 84. zakona o ljudskih šolah kot del 
zakonitih prejemkov. 

16. Uzakonitev zvanja »upravitelj ljudske 
šole«. 

V § 346. uradniškega zakona naj se vnese 
novo zvanje »upravitelj ljudske šole« (§ 45. 
odst. 2.), ki naj se po rangu vstavi pred zva-
nje »učitelje ljudske šole«. Upravitelju ljud-
ske šole pripada posebna doklada. 

Skladno s tem naj se izpremeni tudi § 
113. zakona o ljudskih šolah. 

17. Pravice učiteljstva za defektno deco. 
Točka 6. § 94. finančnega zakona za leto 

1937./38. naj se ukine. Ponovno naj se uve-
ljavi točka 24. § 62. finančnega zakona za leto 
1932./33. 

18. Ukinitev uslužbenskega prispevka. 
Ukine naj se 1 % uslužbenski prispevek. 
19. Novela zakona o narodnih šolah. 
Pooblašča se prosvetni minister, da v so-

glasju z ministrskim svetom izda novelo za-
kona o ljudskih šolah. 

20. Nostrifikacija učiteljskih diplom in 
praktičnih izpitov. 

K § 71. zakona o narodnih šolah se doda 
nov odstavek dodatno k § 44./8. in 134./51. 
fin. zak. za leto 1939./40.. ki naj se glasi: »Po-
godbeni učitelji in učitelji dnevničarji jugoslo-
vanskih narodnosti, ki so napravili v tujini 
zrelostni izpit in praktični učiteljski izpit, so 
dolžni polagati samo dopolnilni izpit iz na-
cionalne skupine k praktičnemu izpitu kot po-
goj za sprejem v drž. službo. 

21. Določitev števila učencev v razredu: 
oprostitev pouka upraviteljev šol z 12 razredi. 

Določbe § 30. finančnega zakona za leto 
1933./34., ki so spremenile predpise §§ 51. in 
113. zakona o narodnih šolah od 5. decembra 
1929. se ukinejo. 

22. Razpis službenih mest. 
Izpremenijo naj se sledeči §§ zakona o 

narodnih šolah: 
Zadnji odstavek § 93. naj se glasi: prazna 

učiteljska mesta objavlja ministrstvo prosve-
te sproti vsak mesec. 

§ 97. naj se izpremeni in glasi: »Prošnje 
za premestitve se rešujejo takoj, premestitve 
pa se izvedejo na osnovi razporeda šele kon-
cem šolskega leta.« 

V času, ko traja delo v šoli (1. septembra 
do 28. junija) se premestitve po prošnji ne 
morejo izvesti. O izjemah, ako ne nasprotu-
jejo službenim interesom, odločuje ministr-
stvo prosvete. 

Temu §-u naj se doda nov odstavek, gla-
seč se: »Učitelj ne more biti odpuščen iz dr-
žavne služhe in ne biti premeščen proti svoji 
volji, ako ni izvedena disciplinska preskava 
dokazala njegove krivde.« 

Prvi odstavek § 88. naj se izpremeni in 
glasi: »Koncem vsakega meseca dostavlja kr. 
banska uprava ministrstvu prosvete predlog 
za razpored učiteljev za mesta, ki jih je mi-
nistrstvo razpisalo prejšnji mesec.« 

Drugi odstavek § 99. naj se izpremeni in 
glasi: »Razpored za učiteljska mesta, razpi-
sana v juniju in juliju, mora biti gotov najka-
sneje do 15. avgusta vsakega leta, a premešče-
ni učitelji morajo biti v novih krajih najka-
sneje do 25. avgusta. 

Najkasneje do 15. julija vsakega leta pa 
morajo biti na svojih mestih oni, za katere je 
bil izvršen razpored tekom šolskega leta.« 

Kot tretji odstavek naj se doda: »Učitelj-
ska mesta se oddajajo komisijsko. V to svrho 
se ustanove pri kr. banski upravi in pri mini-
strstvu prosvete komisije, v katerih ima Jugo-
slovensko učiteljsko udruženje po 2 člana.« 

23. Banski šolski nadzorniki. 
Dostavi naj se k § 120. zakona o narodnih 

šolah nov odstavek: »Istotako se smejo po-
stavljati za banske šolske nadzornike sreski 
šolski nadzorniki z najmanj 5 letno nadzorni-
ško službo in učitelji narodnih šol z najmanj 
20 leti državne službe, ako imajo nadzorniški 
izpit in so se odlikovali s svojim delom v šoli 
in na narodnem izobraževanju. Ti imajo pre-
jemke po § 118. zakona o narodnih šolah v 
zvezi s § 54./3. U. Z. in v zvezi s § 62./24. fi-
nančnega zakona za leto 1932./33. 

24. Ukinitev zakona o avtentičnem tol-
mačenju § 110. ur. zakona. 

Zakon o avtentičnem tolmačenju § 110. 
urad. zakona od 31. marca 1931. preneha ve-
ljati. V § 110. urad. zakona besede: »Ako to 
sicer zahtevajo interesi službe«, se zamenjajo 
z besedami: »Nesposobnost, kakor tudi ne-
spodobnost uslužbenca za službo mora biti 
dokazana.« 

25. Popravek predpisa točke 5. § 33. fi-
nančnega zakona za 1937./38. 

V II. odstavku točke 5. § 33. finančnega 
zakona za leto 1937./38. se izpusti beseda: 
»neposredno«. 

26. Novi disciplinski postopek za učitelj-
stvo narodnih šol ne ustreza in naj se uve-
ljavi za učiteljstvo docela drug disciplinski 
postopek določbam uredniškega zakona, ki bo 
v celoti ustrezal organizaciji prosvetne stro-
ke in bo prilagoden гагтетат, v katerih uči-
telj živi in dela. 

27. § 88. U. Z. naj se doda besede: »v II. 
razredu« (bolnice). 

28. § 104. zak. o ljudskih šolah odst. 4. 
naj se glasi: »Ocene za učitelje kot šolske de-
lavce so: »zadovoljuje« in »nezadovoljuje«. V 
5. odstavku se vstavi beseda »nezadovoljuje« 
namesto »nezadosten« in »prav slab«. 

29. V § 85. zak. o narodnih šolah iz leta 
1929. naj se ukine točka b) in v § 86. istega 
zakona izpusti beseda: »a izpod 10 let«. 

30. Zakon o nabavljalnih zadrugah — od-
tegljaji. 

§ 24. zakona o zadrugah drž. uslužbencev 
z dne 3. novembra 1931. naj se izpremeni in 
glasi: »Tako odtegnjene vsote mora Zveza na-
bavljalnih zadrug po smrti tiste osebe, kateri 
so se odtegovali, čimprej avtomatično izpla-
čati njenim pravnim naslednikom brez proš-
nje in dokazov na podlagi uradnega obvestila 
upravne oblasti, pri kateri je služboval odnos-
no užival prejemke umrli uslužbenec. 

31. Podporni sklad pomožnega osebja v 
državni službi: povračilo prvomesečne vloge 
ob sprejemu v pragmatično državno službo. 

Členu 7. uredbe o podpornem skladu po-
možnega osebja v državni službi z dne 2. no-
vembra 1932. št. 48.300/1. (Služb, novine št. 
260 z dne 8. novembra 1932. — XCIX./696) 
naj se doda čl 7./a, ki naj se glasi: 

»Čl. 7./a. Kljub določilom čl. 7. se povrne 
vplačana vloga — prvomesečna nagrada iz 
podpornega sklada onim vlagateljem, ki so bi-
li in bodo sprejeti v aktivno državno službo in 
so prestopili vanjo neposredno iz pomožne 
drž. službe, t. j. iz dnevničarske ali honorarne 
službe. 

DRUGE ZADEVE 

NAPADI NA STAN IN ŠOLSTVO 

V poslovnem letu so se v javnosti in naj-
več v enem delu naših časopisov pojavljali 
napadi, na katere smo z vsemi možnimi sred-
stvi reagirali. V kolikor nam je bilo mogoče 
smo objavljali popravke in odgovore v sta-
novskem glasilu »Učiteljski tovariš«. 

V »Domoljubu« so izhajali članki pod 
naslovom »Naša šola in naše učiteljstvo«, ki 
so bili pisani na tak način, da so direktno 
hujskali proti učiteljstvu in šoli. Posledice 
člankov bi bile lahko tem težje, ker je list raz-
širjen pred vsem med kmetskim ljudstvom, ki 
radi svoje neinformiranosti docela nekritično 
sprejema take izpade. Članki, ki so bili na-
perjeni direktno le proti učiteljstvu in šoli, 
pa niso jemali ugleda in avtoritete samo uči-
teljskemu stanu in šoli, marveč, kot vsak tak 
izpad, pa naj bo naperjen proti komur koli, 
ugled in avtoriteto uradnih organov in držav-
ne ustanove sploh. Zlasti danes v teh težkih 
in neurejenih časih pa sta ugled in avtoriteta 
državnih organov in državnih naprav po-
trebna bolj kot kdaj koli. Tak način pisanja 
kot ga je uporabljal »Domoljub« v navedenem 
članku, pomenja razorno delo, ki ima lahko 
na obstoječi red in mir v državi nedogledne 
posledice. 

Na to smo se čutili dolžne opozoriti me-
rodajne oblasti s prošnjo, da se izvršijo vsi 
ukrepi, da se onemogoči v bodoče objavljanje 
takih izpadov. 

V borbi proti napadom nam je poleg 
»Učiteljskega tovariša« odlično Služil tudi 
»Popotnik«. Smo bili in bomo vedno za javno 
kritiko. Ne moremo pa dopustiti, da bi se 
vršila kritika na tak nemogoč način. Napadi 
so pa še bolj združili naše vrste in utrdili 
zavest, da moremo reagirati le takrat, če je 
naša organizacija trdna in odločna. 

NAČELNE ZADEVE 

V poslovnem letu 1939./40. je sekcija 
obravnavala več načelnih zadev in sestavila 
tovarišem in tovarišicam razne vloge na 
oblastva, tožbe na državni svet, na upravno 
sodišče in na kr. bansko upravo ter odgovore 
na tožbe glavne kontrole itd. 

Predvsem so se obravnavale in dokončno 
razčistile z razsodbami drž. sveta naslednje 
zadeve: stanarina z neučitelji poročenim uči-
teljicam, ki ne žive skupaj z možem (bo izpla-
čana od 1. aprila 1933. dalje). Dodeljenim uči-
teljem izven službenega kraja pripadajo za čas 
dodelitve dnevnice po uredbi o potnih in se-
lilnih stroških. Učiteljem, dodeljenim iz kra-
ja višjega v nižji draginjski razred, pripada 
za ves čas dodelitve osebna doklada višjega 
drag. razreda. Kurivo v trgih, četudi so to na-
vadne majhne vasi, po besedilu zakona ne 
pripada. Osebna doklada, ki so jo uživali 
aktivni uslužbenci na dan 1. novembra 1937., 
ni osnova za odmero pokojninske osebne do-
klade. Dvomesečna podpora ne pripada otro-
kom po očetu ali materi, če je še živi roditelj 
v službi. Obvezni nakup plinskih mask je bil 
ukinjen. Za sodnijske tožbe je potrebno do-
voljenje, le če je obtoženec učitelj. 

Vodstvo sekcije je dajalo tudi ustno raz-
ne pravne in administrativne nasvete vsem 
onim, ki so se zglasili. 

ZVIŠANJE PREJEMKOV 

Izredne prilike doma in v inozemstvu, ki 
so povzročile, da so cene življenjskih potreb-
ščin, živil, obutve in obleke poskočile tako 
visoko, da nismo zmožni najnujnejših nabav, 
so poživile našo akcijo za dosego zvišanja 
prejemkov. Ze prejšnje leto smo skušali do-
seči, da bi se prejemki zvišali, še nujnejše je 
pa postalo to vprašanje v minulem poslov-
nem letu. Ker se nahajajo v takem obupnem 
položaju vsi javni nameščenci in upoko-
jenci in ker je bilo pričakovati, da bo akcija 
uspešnejša, če jo skupaj pokrenemo in vodit 
mo, je bil osnovan v Beogradu centralni akcij-
ski odbor organizacij nameščencev, v bano-
vinah so se pa osnovali banovinski odbori. 
Na posvet, ki smo ga sklicali v Ljubljani, smo 
povabili 29 stanovskih organizacij, ki so se 
vabilu v lepem številu odzvale. Na tem po-
svetu je bil izvoljen ožji akcijski odbor pod 
predsedstvom našega predsednika tov. Ku-
melja, tajniške posle je pa prevzel tajnik sek-
cije tov. Supančič. V nadaljnjih sejah in po-
svetih smo določili načrt dela in formulirali 
naše zahteve. Da poudarimo naše zahteve, 
smo določili naj 7. decembra zvečer, prire-
dijo vse stanovske organizacije v vseh večjih 

mestih dravske banovine zborovanja z dnev-
nim redom »Zvišanje prejemkov«. Na zboro-
vanju naj sprejmejo tudi spomenico. V 
spomenici smo zahtevali: 1. nujno je zvišati 
prejemke vsem nameščencem vsaj za 800 din 
mesečno; 2. v bodoče naj se v sorazmerju z 
dvigom cen zvišujejo tudi prejemki; 3. takoj 
naj se izvedejo vsa napredovanja; 4. priznajo 
naj se poročenim ženam isti prejemki kot ne-
poročenim in 5. vse razlike pri osebnih dokla-
dah med aktivnimi in upokojenimi uslužbenci 
naj se odpravijo. Spomenica je bila dostav-
ljena gospodu banu, vsem senatorjem in vsem 
drugim merodajnim faktorjem. 21. januarja 
smo podvzeli novo akcijo. Vsa društva so po 
navodilih iz Beograda in Ljubljane sklicala 
seje, kjer so bili sprejeti teksti brzojavk in 
odposlani predsedniku in podpredsedniku 
kraljevske vlade. Brzojavko je poslala vsa-
ka organizacija še svojemu resornemu mi-
nistru. Na te brzojavke so prejele organiza-
cije dopis iz kabineta predsednika kraljevske 
vlade z zagotovilom, da bodo naši predlogi v 
kratkem ugodno rešeni. Podpredsednik kra-
ljevske vlade g. dr. V. Maček pa je 24. jan., 
ko sc je zglasila pri njem deputacija, odredil 
posebnega odposlanca, ki naj bi vzdrževal 
stalen kontakt z akcijskim odborom v Beo-
gradu. Z odposlancem g. dr. Mačka je imel 
centralni akcijski odbor več posvetovanj. Ker 
pa ni bilo izgledov, da bodo, kljub zagotovi-
lom, prejemki zvišani, je centralni akcijski 
odbor pozval vse organizacije naj priredijo 
17. marca veliko skupno zborovanje v vseh 
večjih mestih Jugoslavije. Tako zborovanje 
je bilo pripravljeno tudi za kraje v dravski 
banovini in je akcijski odbor v Ljubljani iz-
dal vsem društvom v Ljubljani in izven nje 
potrebna navodila. Izvešeni so bili že plakati, 
sestavljena referata, toda zborovanje se ni 
moglo vršiti in smo ga morali odpovedati. 
Kljub temu so posamezna društva in tudi 
akcijski odbor odposlali merodajnim reso-
lucijo, v kateri zahtevamo: 

1. Da se izplačajo kot hitra pomoč takoj 
enomesečni prejemki kot trinajsta plača ozir. 
pokojnina. 

2. Da se poviša rodbinska doklada za vsa-
kega otroka od sedanjih 140 din na 300 din. 

3. Da se prizna za ženo rodbinska dokla-
da v znesku 300 din. 

4. Da se priznajo doklade za ženo in 
otroke tudi delavcem v drž. službi. 

5. Da se poviša osebna doklada vsakemu 
uslužbencu in upokojencu za 800 din. 

6. Da se tretji draginjski razred glede 
doklad popolnoma izenači z drugim draginj-
skim razredom. 

7. Da se priznajo poročenim državnim 
uslužbenkam isti prejemki kakor neporoče-
nim po principu: za enako delo enako plačilo. 

8. Da se ukineta § 76. uradniškega zakona 
in § 78. zakona o državnem prometnem osebju 
in omogoči ustanovitev Zveze državnih in 
samoupravnih uslužbencev. 

27. marca se je vršila v Beogradu širša 
seja centralnega akcijskega odbora, katere se 
je udeležil kot zastopnik organizacij iz drav-
ske banovine predsednik tov. Kumelj. Na seji 
so bili sprejeti sklepi za nadaljnji potek ak-
cije. V glavnem se je pa obravnavalo vpraša-
nje izdajanja skupnega lista. Ravno v tem 
vprašanju pa je prišlo do nesoglasja, ker so 
bila mnenja deljena. Prvi so zahtevali, da se 
prične z izdajo lista takoj, drugi pa, da naj 
se počaka, dokler ne bo ustanovljen savez, 
oziroma, da se nudi listu na kak drug način 
trdna osnova. Seja vprašanja ni mogla rešiti, 
zato je bil sprejet sklep, naj se o izdajanju 
lista oziroma ustvaritvi njegove gospodarske 
osnove izjavijo vse sodelujoče organizacije. 
Še preden se je to zgodilo, je prišlo ravno 
radi lista do nesoglasja v samem centralnem 
akcijskem odboru. En del njegovih članov s 
predsednikom Dimitrij evičem na čelu je 
vztrajala na izvedbi sklepa, druga je forsirala 
list in ga je 6. junija t. 1. tudi izdala. List nosi 
naslov »Reč istine«. Spor med obema stru-
jama je uredila 17. junija seja plenuma v Beo-
gradu, kateri je prisostvoval tudi tov. Kumelj 
in po kateri obstoja upanje, da bo mogoče 
zopet složno nadaljevati delo. Akcijski odbor 
v Ljubljani je ves čas posloval v najlepši slogi. 

Iz gornjega je v grobih obrisih razvidno 
naše delo za zvišanje prejemkov. Sreska dru-
štva so v polni meri vršila svoje naloge in 
močno podpirala delo centrale. Uspehov ni, 
prejemki so ostali kljub temu, da so cene 
poskočile za povprežno 49 %, še vedno isti, 
tako, da gledamo z največjo skrbjo v bodoč-
nost. 

Zvišane so bile edino osebne doklade ne-
katerim upokojencem. Zvišanje je pa v naši 
stroki tako minimalno, da ne more pomeniti 
še izboljšanja gmotnega stanja. 

Danes nam ne zadostuje več zvišanje 
prejemkov. Zvišanje bi komaj zadostovalo za 
tekoče izdatke. Potrebno bi bilo, da se nudi 
z brezobrestnimi posojili možnost odplače-
vanja starih dolgov. Prepričani smo, da z re-
šitvijo tega vprašanja ne more nihče več od-
lašati. 

Pomoč je nujna, ker bodo drugače na-
stopile posledice na prav vseh področjih. 
Če smo učitelji posvetili v teh težkih časih 
vse svoje sile še bolj šoli in drugim občim 
narodnim potrebam, se ne moremo v nobe-
nem primeru odreči svojim upravičenim za-
htevam po ureditvi našega gmotnega položaja. 

ZA ENAKO DELO — ENAKO PLAČILO 

Iz poročila je razvidno, da je od celotnega 
števila učiteljstva ca. dve tretjini učiteljic in 
od teh ca. ena polovica poročenih. Vse poro-
čene pa že leta in leta tare grenka zavest, da 
njihovo delo ni tako nagrajeno, kot je delo 
neporočenih. Živijo pod vtisom, da so usluž-
benci druge vrste in da se trpijo v službi 
samo radi pomanjkanja učiteljskega nara-
ščaja. S tem v zvezi so krožile tudi govorice, 
h kraju 1. 1939., da bodo vse poročene odpu-
ščene iz službe. V neki razpravi smo ugotovili, 
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da se to že z ozirom na stanje učiteljskega 
kadra ne more zgoditi. Vedno in povsod smo 
poudarjali, da se dela poročenih ne more in 
ne sme podcenjevati in da je nujno potrebno 
vrniti poročeni ženi prejemke, ki bi jih 
imele kot neporočene. To smo poudar-
jali tudi v vseh predstavkah in resolucijah 
za ureditev našega gmotnega vprašanja in tudi 
še v posebnih predlogih. Žal, moramo ugoto-
viti, da so ostala naša prizadevanja neuspešna 
in je ostal položaj poročenih tovarišic neizpre-
menjen. Izboljšal se je edino položaj učiteljic 
poročenih z neučitelji, ki bodo, če ne živijo 
skupaj z možem, prejemale stanarino. 

NAPREDOVANJA 

Težke materialne razmere učiteljstva, 
ogromno število nerešenih prošenj za napre-
dovanje, krivice in zapostavljanja, ki so se 
vsa zadnja leta vršila pri izvrševanju napre-
dovanj, so narekovale sekciji, da je temu 
vprašanju posvetilo vso pažnjo. Vsem mero-
dajnim smo iznesli naslednje zahteve: 

1. Ker so v obstoječih razmerah napredo-
vanja edina možnost za izboljšanje težkega 
materialnega položaja učiteljstva in ker so 
sredstva državnega proračuna za njihovo na-
daljnjo izvršitev že izčrpana, prosimo, da za-
hteva g. minister prosvete zadostne naknadne 
izredne kredite. 

2. Iz napredovanj naj se izločijo vse pro-
tekcije in vsa zapostavljanja, 
Izvršujejo naj se dosledno po rangnih listah. 

3. V najtežjem položaju od vseh učiteljev 
so učitelji pripravniki. Po več let so morali v 
brezposelnosti čakati na sprejem v državno 
službo. V tej dobi so se mnogi od njih za-
dolžili in morajo sedaj od svojih nezadostnih 
prejemkov plačevati še na dolg. Zato do-
besedno stradajo in zdravstveno propadajo. 
Krediti za izvedbo napredovanj naj se zato 
v prvi vrsti porabijo za prevedbo učiteljev 
pripravnikov, ker je njihov položaj najtežji. 

4. Napredovanja naj se čimbolj pospešijo. 
Glede na napredovanja so naša prizade-

vanja rodila lepe uspehe. Ministrstvo pro-
svete je dobilo znatnejše kredite. Izvr-
šena so bila številna napredovanja, tako 
da lahko trdimo, da so rešena z nekaj iz-
jemami skoro vsa napredovanja iz prejšnjih 
let. Pri napredovanjih je upošteval g. minister 
število službenih let in ne rangno listo, ki 
smo jo svoječasno objavili. To pa radi tega, 
da so mogli napredovati res najstarejši in 
niso poedinci, ki so radi hitrega napredova-
nja prišli na čelo rangne liste, še v drugič 
prehiteli starejše in morda tudi bolje kvali-
ficirane tovariše. Vprašanje napredovanj še 
dolgo ne bo mogoče urediti in popraviti na-
pake iz sistema, uvedenega leta 1936. Gospod 
minister prosvete pa je ob priliki interven-
cije zagotovil, da bodo v najkrajšem času re-
šena še vsa ostala napredovanja, t. j. vse proš-
nje, ki so dospele v ministrstvo prosvete. Ob 
tej priliki moramo apelirati tudi na tova-
riše šolske upravitelje, da prošnje za napredo-
vanja takoj odpremljajo dalje. Poedince, ki 
smatrajo, da iso bili pri napredovanjih zapo-
stavljeni, pa prosimo, da nam to sporočijo 
ter konkretno navedejo, kdo in kdaj jih je 
prehitel. Sekcija za napredovanja ne more več 
voditi evidence, ker je navezana le na po-
datke iz »Službenih novin«. V teh so pa 
napredovanja objavljena tako pozno, da nam 
to ne more služiti za tekočo evidenco. 

ZAŠČITA ČLANSTVA 

V poslovnem letu 1939./40. je sprejela 
sekcija 19 zaščitnih pol, ki so bile vložene za-
radi premestitve po službeni potrebi. Od leta 
1935. dalje vodi sekcija še 70 nerešenih prime-
rov, med katerimi je še vedno 22 primerov lo-
čenih družin. Korektur je bilo v tem letu iz-
vršenih 21. V vseh zaščitnih primerih je sek-
cija ustno in pismeno intervenirala pri kr. 
banski upravi in ministrstvu prosvete potom 
izvršnega odbora in osebno po predsedniku in 
tajnike sekcije. Posebni seznami so bili pred-
loženi oblastem in vsem faktorjem, ki bi pri 
korekturah lahko posredovali. Sekcija je za-
znala meseca decembra za predlog, ki je obse-
gal večje število učiteljev(-ic) predlaganih za 
premestitev po službeni potrebi. Med predla-
ganimi je bilo 41 članov naše organizacije. 
Vodstvo sekcije je storilo prav vse, kar bi 
naj preprečilo izvršitev teh premestitev. Pri-
zadeti naši člani so bili o tem predlogu obve-
ščeni, to pa zaradi tega, da tudi oni od svoje 
strani store vse, kar bi bilo v njih moči, da se 
te premestitve ne izvrše. Vkljub vsemu delu 
in naporu pa je bilo premeščenih 14 učite-
ljev(-ic). Od teh je eden s premestitvijo so-
glašal, 1 primer pa je bil v kratkem času po-
pravljen. Za vse ostale je sekcija poslala več 
predstavk na vsa odločujoča mesta. Predsed-
nik in tajnik sekcije sta bila pozvana na kr. 
bansko upravo k zaslišanju glede tega pov. 
predloga. 

V 34 primerih je posredovala sekcija v 
prošnjah, ki so jih posamezni vložili za pre-
mestitev radi družinskih in zdravstvenih raz-
logov. Ugodno je bilo rešenih 14 prošenj. 

Na organizacijo prihajajo prošnje učit. 
pripravnikov(-ic), ki prosijo za premestitev v 
druge kraje. V primerih ki niso podprti z 
zdravniškim spričevalom, kakor v primerih, 
kjer niso dani predpisani službeni pogoji, 
vodstvu sekcije ne more posredovati. 

Odpustov iz državne službe ni bilo. En 
učitelj, ki je bil svoječasno odpuščen, je bil v 
tem letu reaktiviran. 

Sekcija je posredovala tudi za vrnitev 
vseh učiteljev, ki so bili nameščeni v vardar-
ski banovini. Trije so bili doslej že vrnjeni v 
našo banovino. Za vse one, ki so vložili proš-
njo za premestitev v dravsko banovino, je 
sekcija posredovala pri kr. banski upravi^ 

Sekcija je predložila oblasti seznam vseh 
prosilcev, ki so se na podlagi zadnjega razpi-
sa učit. mest obrnili na organizacijo za posre-
dovanje. V prvi vrsti je predočila oblastem 

težak položaj vseh onih učiteljev(-ic), ki žive 
še sedaj zaradi premestitve ločeno od svojih 
družin in je nujno in neodložljivo, da se jim 
v teh težkih časih omogoči družinsko življe-
nje. 

RAZPIS PROSTIH UČITELJSKIH MEST 

Kraljevsko bansko upravo smo naprosili, 
da predlaga za razpis prav vsa prosta učitelj-
ska mesta, tako tudi vsa boljša, predvsem me-
sta v krajih s srednjo šolo. S tem bi bila dana 
možnost vsem onim učiteljem(-icam) družin-
skim očetom in materam, ki so zaradi šolanja 
svojih otrok primorani prositi v kraje s sred-
njo šolo. V zvezi z našim stališčem glede na 
razpise smo predlagali, naj se upoštevajo 
pri sestavljanju predlogov za premestitve 
po prošnji v prvi vrsti prošnje vseh onih uči-
teljev(-ic), ki so bili premeščeni po službeni 
potrebi in bodo vložili prošnjo za premesti-
tev na razpisano mesto. Mnogi od teh so bili 
premeščeni po službeni potreti že 1. 1935., <ne 
da bi se ugotovila njihova krivda, žive ločeno 
od svojih družin že več let, so gospodarsko 
težko prizadeti, zdravstveno stanje nekaterih 
je zaradi premestitve ogroženo. Zaradi tega 
je nujno in potrebno, da se v prvi vrsti upo-
števa težak položaj teh učiteljev(-ic) in se 
ugodno rešijo njihove prošnje. 

Razpisi, ki so bili objavljeni nas ne mo-
rejo zadovoljiti. Razpisana so bila le slabša 
mesta in je bila s tem odvzeta možnost izbolj-
šanja položaja posebno starejšim tovarišem in 
tovarišicam ter družinskim očetom s števil-
nimi otroci. Tudi nadalje vztrajamo na tem, 
da naj se vsa prosta mesta sproti razpisujejo 
in sproti izpopolnjujejo. 

UČITELJI PRIPRAVNIKI IN NJIH 

POLOŽAJ 

Našemu učiteljskemu naraščaju smo po-
svečali vse leto polno pažnjo. Dosegli smo, da 
so se v prvi vrsti upoštevale njihove prošnje 
za napredovanje. Poleg tega smo neprestano 
opozarjali na njih neznosen položaj in sku-
šali doseči izboljšanje. Da nudimo priliko, naj 
sami poudarijo svoje težave, smo otvorili za-
nje v »Učiteljskem tovarišu« posebno rubri-
ko. V njej so lahko posamezniki opisovali 
svoj položaj in svoje gledanje na vse proble-
me, ki so v zvezi z njihovim poklicem. Marsi-
katera pikra opazka je padla v teh člankih 
na starejše tovariše, posebno na šol. upravi-
telje. Res je pa, da so vsi upoštevali razpolo-
ženje naših najmlajših in iz tega niso nasta-
jala nesoglasja. Da pritegnejo mlajše učitelj-
stvo k delu so sreska društva izvolila v odbo-
re tudi mlajše tovariše in jim dala priliko 
obravnavati vse aktualne zadeve v obliki re-
feratov, poročil ali debat na zborovanjih. Vse 
to delo je rodilo ugodne rezultate. Pričakuje-
mo, da bodo v najbližji bodočnosti pristopili 
k delu v organizaciji tudi ostali tovariši in 
tovarišice, posebno oni, ki so morali kot bivši 
delavci in člani odseka brezposelnih učitelj-
skih abiturientov pri sekciji JUU v Ljub-
ljani uvideli, da more le stanovska organiza-
cija, ki je zgrajena na nadstrankarski pod-
lagi nuditi stalno oporo. Vse druge organiza-
cije so Ie začasne ustanove, ki se z izpremem-
bo prilik porušijo in dostikrat podkopljejo 
pod seboj še svoje pristaše in voditelje. Tudi 
v bodoče bomo vso skrb posvečali naraščaju 
in to tem lažje ker je minula doba brezposel-
nosti učiteljskih abiturientov, ki je pokazala 
tako slabe posledice za stan in šolstvo. 

IZPOPOLNITEV 

UČITELJSKEGA STALEŽA 

Iz poročila v banovinskem svetu, ki ga je 
podal načelnik g. dr. Lovro Sušnik, je raz-
vidno, da manjka v dravski banovini 220 uči-
teljskih moči. Če računamo letni odpadek ca. 
100 učnih moči vidimo, da bo v kratkem še 
bolj primanjkovalo učiteljstva. Za odpravo 
tega smo predlagali: 

1. Vrne naj se 20 učiteljskih abiturientov, 
ki so bili postavljeni na službena mesta v var-
darski banovini. 

2. Vrnejo naj se vsi oni učitelji (88), ki 
so v staležu ljudskošolskih učiteljev in so do-
deljeni na meščanskih šolah. 

3. Prirediti je treba tečaj za absolvente 
srednjih šol, ki pa ne sme trajati pod eno 
leto. 

Naši predlogi so našli razumevanje. Po-
leg tega pa, kakor vidimo, stremi prosvetna 
oblast za tem, da zmanjša število razredov 
z združitvijo paralelk in tudi na ta način 
pridobi učne moči. Nimamo ničesar proti, 
č£ se razredi z majhnim številom učencev 
združujejo. Poudariti pa moramo, da je tre-
ba pri tem vedno upoštevati razmere na šo-
lah in v kraju, ki dostikrat ne dovoljujejo 
razredov z velikim številom učencev. V teku 
poslovnega leta smo prejeli v tem oziru več 
poročil od sreskih društev, ki smo jih upo-
rabili za posredovanja. 

• 

POSTAVLJANJE 

ŠOLSKIH UPRAVITELJEV — 

UČITELJI PRIPRAVNIKI 

UPRAVITELJI ŠOL 

Kraljevsko bansko upravo smo prosili, da 
likvidira nenormalno in škodljivo stanje in 
razreši učitelje pripravnike upraviteljskih po-
slov na vseh šolah, kjer službuje kak starejši 
učitelj oziroma učiteljica. 

Dalje smo prosili, da se za začasne upra-
vitelje postavljajo le najstarejši učitelji v kra-
ju in da se v istem smislu stavljajo tudi pred-
logi ministrstvu prosvete za stalno izpopolni-
tev upraviteljskih mest. 

Svojo prošnjo smo utemeljili takole: 
Zakon o ljudskih šolah nalaga šolskim 

upraviteljem važno in odgovorno delo. Šolski 
upravitelji po določbah zakona niso samo 

upravni administrativni organi, marveč isto-
časno tudi voditelji vsega učnega in vzgojnega 
dela na šoli. To njihovo instruktivno delo, ki 
ga morajo izvrševati napram podrejenemu uči-
teljstvu v vsem obsegu nalog, ki jih vrši ljud-
ska šola, je neprimerno težje, važnejše in od-
govornejše od administrativnega dela. Izvrše-
vanje te posebne dolžnosti zahteva zato od 
šolskega upravitelja poglobljenega znanja in 
izkušenj pri vzgojnem in učnem delu. Zakon 
sam smatra instruktivni del upraviteljskih 
dolžnosti za najvažnejši, zato navaja te dolž-
nosti kot prve in jih posebno poudarja. 

Iz § 114. zakona o ljudskih šolah, ki taksa-
tivno našteva posebne dolžnosti šolskega 
upravitelja, je razvideti, da je šolski upravi-
telj dolžan: voditi neposreden nadzor nad 
poukom in vzgojo; paziti, da se učitelji drže 
predpisanih učnih načrtov in programov ter 
navodil; nadzorovati delo in vedenje učiteljev 
in veroučiteljev glede na sam smoter ljudske 
šole; voditi seje krajevnega šolskega sveta, ki 
rešuje vzgojna in učna vprašanja na šoli; do-
stavljati nadrejenemu oblastvu predloge za 
napredovanje pouka in omenjati pri tem zla-
sti nemarljive in nesposobne učitelje. 

Šolski upravitelj vrši po določbah zakona 
neposreden nadzor nad učiteljstvom, ki mu je 
dolžan dajati tudi potrebne pedagoške in me-
todične napotke in napotke za poglobitev 
strokovne izobrazbe. Upravitelj torej kot ne-
posredni šef pregleduje učiteljevo vzgojno in 
učno delo in izreka o njem svojo soidbo, pa 
tudi sodbo o lastnostih učitelja samega, ki ga 
označuje napram višjim oblastvom kot vzgo-
jitelja, učitelja in državljana. Jasno je, da mo-
re vršiti te dolžnosti samo oni učitelj, ki ima 
sposobnosti za to, ki je pedagoško razgledan 
in si je nabral potrebnih izkušenj v svoji pe-
dagoški in učni praksi. S tega vidika je izha-
jal tudi zakonodavec pri donošenju določb 
§ 113. zakona o ljudskih šolah, ki govore o 
postavljanju šolskih upraviteljev. V odstav-
ku 3. cit. določbe veže začasno izpopolnitev 
upraviteljskega mesta na prvenstveno pravico 
najstarejšega učitelja dotične šole. Stalno iz-
popolnitev upraviteljskega mesta prepušča si-
cer kot diskrecijsko pravico ministru prosve-
te, vendar pa jo omejuje s priznanjem prven-
stvene pravice tistemu učitelju v kraju, ki se 
je izkazal s svojim delom v šoli in zunaj nje. 
Iz obeh odstavkov § 113. zakona o ljudskih 
šolah je razvideti stremljenje spraviti v sklad 
določbe o postavljanju z dolžnostmi naloženi-
mi šolskim upraviteljem v § 114. V § 113. mi-
sli zakonodavec vedno na tistega učitelja, ki 
ima največje kvalifikacije v kraju in ki bo 
zato v relativno največji meri lahko zadostil 
dolžnostim § 114. Iz nalog § 114. in iz do-
ločb § 113. zakona o ljudskih šolah jasno sle-
di, da postane upravitelj na višje organizirani 
šoli s starejšimi učitelji lahko samo starejši 
učitelj. Zato stoje v opreki z duhom in 
tekstom teh določb vsi oni primeri, kjer so 
izredno mladi učitelji in celo učitelji priprav-
niki šolski upravitelji na višje organiziranih 
šolah s starejšimi učitelji. Učitelji pripravniki 
se z delom dejansko šele pripravljajo za redno 
učiteljsko službo, in zato v stroki, za katero 
se pripravljajo, ne morejo biti šefi, svetovalci 
in voditelji starejših učiteljev. 

Ne-
obhodno pa je potrebno tako zaradi določb 
zakona, kakor zaradi stvarne škode, ki na-
staja iz tega za učiteljstvo in ljudsko šolo, 
da se slednjič dokončno uredi tudi to vpra-
šanje. 

UCITELJICE ŽENSKIH ROČNIH DEL, 

UREDITEV POLOŽAJA 

V dravski banovini imamo na narodnih 
šolah 60 učiteljic žen. roč. del, katerih položaj 
je še danes po 9 letih uveljavljenja urad. za-
kona — neurejen. 

Zvanje učiteljic ženskih roč. del obstoja 
na podlagi zakonskih predpisov in to: 

1. po uzakonjeni uredbi celokupne dežel-
ne vlade za Slovenijo z dne 14. februarja 1919. 
(Služb. Novine št. 195 z dne 9. septembra 
1921.) in 

2. po dopolnilni razvrstilni uredbi min. 
prosvete O. N. br. 42.895 z dne 1. maja 1928. 
po bivši III. kategoriji. / 

Da obstoja to zvanje po zakonskih pred-
pisih, je v konkretnem primeru razsodil tudi 
državni svet v svoji razsodbi br. 20.572/33 z 
dne 26. avgusta 1933. 

Za to zvanje veljajo po § 248. U. Z. vsi 
predpisi U. Z. iz leta 1931. prav tako, kakor 
za vse ostalo uradništvo, ki ga je zatekel U. 
Z. dne 1. aprila 1931. v državni službi. 

Z ozirom na to določbo U. Z. so bile uči-
teljice ženskih roč. del prevedene 1. aprila 
1931. na plače po novem U. Z. v smislu dolo-
čil § 249. istega zakona in tudi že uživajo pla-
čo po novem U. Z. 

V § 346. U. Z. sicer ni razporejeno to 
zvanje po položajnih skupinah, a ker je ob-
stojalo po zakonskih predpisih na dan 1. apri-
la 1931. določa § 347. U. Z., da odredi pristoj-
no ministrstvo z odločbo položajne skupine 
za taka zvanja. 

Ker ni izdalo min. prosvete take odločbe 
vzporedno z U. Z. leta 1931., so prosile vse 
učiteljice žen. roč. del v dravski banovini za 
določitev položajnih skupin. Te prošnje je 
predložila kr. banska uprava min. prosvete. 

Ko je izdalo min. prosvete z S. N. br. 
26.690 z dne 20. avgusta 1934. odločbo po § 
347. U. Z. o razvrstitvi veroučiteljev in uči-
teljev(-ic) veščin in ročnih del na meščanskih 
šolah, je kr. banska uprava uradno zaprosila 
min. prosvete, naj izda enako odločbo o raz-
vrstitvi veroučiteljev in učiteljic žen. roč. del 
na narodnih šolah. 

Na ta predlog kr. banske uprave je izdalo 
ministrstvo prosvete pod O. N. br. 8445/35 z 
dne 7. februarja 1935. odločbo, a samo o raz-
vrstitvi veroučiteljev na osnovnih šolah (Služ-
bene Novine z dne 25. februarja 1935. št. 
45/IX./124), a učiteljice ženskih ročnih del pa 

so ostale in so še danes po 9 letih uveljavlje-
nja U. Z. v neurejenem položaju. 

Da bi se še temu zvanju določile položaj-
ne skupine je kr. banska uprava v Ljubljani 
ponovno prosila. 

Nujnost ureditve položaja in določitve 
položajnih skupin za zvanja učiteljic žen. roč. 
del je utemeljena z dejstvom, da te učne ose-
be po 1. aprilu 1931. sploh niso napredovale 
do razsodbe drž. sveta br. 15.841/37, ki je odlo" 
čil, da je zvanje učiteljic žen. ročnih del že 
razporejeno v 2. odstavku § 301. U. Z. kot 
učiteljice veščin« od X. do VII. skupine. Po 
tej razsodbi« se napredovanja vrše redno, 
vendar je potrebno, da formalno odredi min. 
prosvete še z odločbo po § 347. U. Z. polo-
žajne skupine učiteljicam žen. roč del. 

Za dokončno ureditev položaja učiteljic 
žen. ročnih del je storila sekcija tudi v te-
kočem letu vse, kar je bilo v njeni moči. Po-
sredovala je osebno in pismeno na raznih me-
stih v Beogradu. Predsednik sekcije je bil v 
tej zadevi dvakrat tudi osebno pri ministru 
prosvete. 

Poleg učiteljic žen. ročnih del v redni 
drž. službi je v banovini tudi kontraktualna 
učiteljica žen. ročnih del. Sekcija se je trudila 
doseči njeno prevedbo v redno drž. službo. 
Po dolgih letih dela obstoja danes upanje, da 
se bo to zgodilo. 

UČITELJI KONTRAKTUALCI IN UČITE-
LJI DNEVNICARJI - SPREJEM V DRŽ. 

SLUŽBO 

To vprašanje obravnava sekcija že več let. 
Zaradi obrazložitve položaja je tov. predsed-
nik potoval v Beograd in posredoval pri g. 
ministru prosvete in pri referentki. Pri inter-
venciji je iznesel naše poglede na to vpraša-
nje in naše predloge za rešitev, ki vsebujejo: 

Zaradi razmer, v katere so prišli sloven-
ski in hrvatski učitelji, so bili prisiljeni zateči 
se v Jugoslavijo. 

Tu so bili sprejeti v začasno kontraktu-
alno ali dnevničarsko službo. 

Po položitvi dopolnilnih zrelostnih izpi-
tov in dopolnilnih praktičnih učiteljskih izpi-
tov jih je ministrstvo prosvete sukcesivno 
prevajalo v službenim letom odgovarjajočo 
skupino v redni drž. učiteljski službi. 

Z razsodbama drž. sveta br. 7358 z dne 
28. marca 1936. in br. 120 z dne 17. februarja 
1937. ter po uveljavljenju odločbe min pro-
svete O. N. br. 43.575 z dne 23. julija 1936. 
pa je to stanje prenehalo. 

Zakon o narodnih šolah določa v § 71. za 
učiteljsko kvalifikacij o dovršeno državno uči-
teljsko šolo z diplomskim izpitom in za stalno 
učiteljsko službo tudi praktični učiteljski iz-
pit. Isto kvalifikacijo zahteva uradniški zakon 
za državno kontraktualno učiteljsko službo. 

Zaradi citiranih razsodb državnega sveta 
in cit. odločbe min. prosvete, ti učitelji ne mo-
rejo biti niti prevedeni v redno državno služ-
bo — učiteljsko — niti ne morejo ostati v 
kontraktualni službi, ker niti zanjo nimajo po 
zakonu kvalifikacije. 

Grozi jim odpust iz kontraktualne službe 
in s tem izgube eksistenco. Izpostavljeni so 
nevarnosti, da bodo z družinami brez sred-
stev na cesti. 

Socialni in nacionalni razlogi in moralna 
obveza države do teh učiteljev narekuje, da 
se čim prej pravno uredi njihov položaj. 

Za ureditev položaja kontraktualnim uči-
teljem bi bilo potrebno: 

1. da se § 71. zakona o narod, šolah do-
polni tako, da morejo biti postavljeni za za-
časne učitelje narodnih šol kontraktualni uči-
telji in učitelji dnevničarji, ki so že opravili 
dopolnilni zrelostni izpit na učiteljski šoli, od-
nosno dosegli nostrifikacijo učiteljskega zre-
lostnega izpita; 

2. da se dopolni isti § z dodatno določbo, 
da se smejo kontraktualni učitelji in učitelji 
dnevničarji z dopolnilnim zrelostnim učit. iz-
pitom in usposobijenostnim praktičnim izpi-
tom v naši državi postaviti ob upoštevanju 
službe po § 54. v zvezi s § 53. zakona o dr-
žavljanstvu, z dne 21. septembra 1928. za stal-
ne učitelje narodnih šol; 

3. da se dopolni § 47. zakona o učitelj-
skih šolah, da sme ministrstvo prosvete po 
zaslišanju Glavnega prosvetnega sveta nostri-
ficirati v inozemstvu položene učiteljske izpi-
te za pouk na osnovnih šolah z določitvijo do-
polnilnih izpitov na učiteljskih šolah. S temi 
izpiti se doseže veljavnost diplomskih izpitov 
učiteljskih šol. 

Jeseni leta 1939. je slednjič ministrstvo 
prosvete odredilo, da se polagajo dopolnilni 
učiteljski diplomski izpiti v mesecu juniju 
pred redno izpitno komisijo. Na to odločbo 
smo poslali novo predstavko ministrstvu 
prosvete, v kateri smo prosili, naj se dovoli 
polaganje izpitov v mesecu januarju. Prošnja 
je bila zavrnjena. Prizadeti so morali polagati 
izpite v juniju in so jih tudi položili. V smislu 
sklepa seje upravnega odbora z dne 25. maja 
in predsedniškega zbora z dne 26. maja, je 
organizacija podprla te tovariše tudi gmotno 
in jim nudila odgovarjajoče zneske za takse. 
S tem je rešen prvi del tega vprašanja. Morali 
bomo še nadalje delati za njihov sprejem v 
državno službo in za vštetje let. 

STANARINA UČITELJIC POROČENIH 
Z NEUČITELJI 

Organizacija je vse leto delala na tem, da 
se izenačijo prejemki poročenih z neporečeni-
mi. V zvezi s tem je tudi stanarina. Dočim je 
učiteljicam, poročenim z učitelji, ki niso živele 
skupaj z možem, pripadala, je učiteljice poro-
čene z neučitelji niso prejemale. Drž. svet je 
izdal o tem dve razsodbi: prvo decembra 1938., 
v kateri utemeljuje, da pripada stanarina 
tudi onim učiteljicam, ki so poročene z neuči-
telji, pa ne živijo skupaj z možem; drugo, s 
katero razsoja, da pripada stanarina tudi za 
nazaj od 1. aprila 1933. Za izplačilo stanarin 
smo pOkrenili vse, kar je bilo v naši moči in 
nudili tudi vse pravne nasvete s sestavljanjem 
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tožb in odgovorov na tožbe. Kraljevska ban-
ska uprava nam je na naše posredovanje spo-
ročila: 

1. Od 1. aprila dalje bo stanarina redno 
nakazana skupno z mesečnimi prejemki. 

2. Avtonomna mesta bodo dobila nalog 
naj izplačujejo stanarino redno. 

3. Stanarine za nazaj kr. banska uprava 
za enkrat ne more plačati, ker nima na razpo-
lago kreditov. Ti izdatki bodo knjiženi med 
obveznosti iz prejšnjih let. Kr. banska uprava 
bo skušala dobiti sredstva za plačilo teh ob-
veznosti. Čim bo dobila sredstva, bodo priza-
deti dobile stanarino izplačano. 

4. Tudi občine bodo dobile nalog, naj si 
oskrbijo sredstva za poravnavo stanarin, v 
kolikor odpadejo nanje iz prejšnjih let. 

Kakor je iz gornjega razvidno, obstoja pri 
kraljevski banski upravi najboljša namera ure" 
diti to vprašanje. Med tem pa nekatera avto-
nomna mesta ugovarjajo in tečejo tožbe pri 
upravnem sodišču in pri državnem svetu. Z 
ozirom na jasne določbe v razsodbah držav-
nega sveta pa pričakujemo, da bodo v krat-
kem vsi primeri ugodno rešeni za učiteljstvo. 
Opozarjamo pa, naj se vsi prizadeti v bodoče 
točno držijo navodil za dosego stanarine, ki 
jih je izdala kr. banska uprava in ki so bila 
objavljena tudi v »Učiteljskem tovarišu«. 

OBVEZNA NABAVA PLINSKIH MASK 
ZA UČITELJSTVO 

Upravni oddelek kr. banske uprave v 
Ljubljani je izdal okrožni razpis Pov. II./4 
štev. 7581/14 z dne 4. januarja 1940., s katerim 
obvešča vse državne urade, da je ministrstvo 
notranjih poslov z odločbo z dne 11. decem-
bra 1939. Pov. br. 4039 ukazalo izvršiti preje 
izdane odredbe g. predsednika ministrskega 
sveta in ministrstva notranjih poslov Pov. II. 
br. 2252 z dne 31. julija 1939. in Pov. II. br. 
2551 z dne 12. avgusta 1939. Na osnovi obeh 
teh dveh odredb so vsi državni uradniki, pa 
torej tudi učitelji dolžni ob svojem strošku 
nabaviti si pri tvrdki Bata plinske maske v 
varstvo proti plinskim napadom. Ker za to 
odredbo, ki je v znatni meri materialno obre-
menjavala vsakega učitelja, kar je občutno 
zlasti danes v dobi visoko povišanih cen prav 
vsem življenjskim potrebščinam, nismo našli 
nobene opore v državnih zakonih, smo poslali 
min. prosvete prošnjo, da se ukine. 

Prošnja je bila ugodno rešena, razpis je 
bil korigiran ter so kraljevska banska uprava 
in nekateri drugi uradi nabavili plinske maske 
svojim uslužbencem iz lastnih sredstev. 

DISCIPLINSKO SODIŠČE 

V disciplinskem sodišču zastopata sek-
cijo tov. Korenčan Lovro kot član in tovari-
šica Francka Završanova kot namestnica. Di-
sciplinsko sodišče posluje tekoče in je tudi 
upoštevalo našo prošnjo ter obvešča priza-
dete, če je zadeva stavljena z dnevnega reda. 
V teku poslovnega leta smo posredovali v več 
primerih radi zagovornikov iz vrst učitelj-
stva in dajali tudi druge informacije, ki so 
bile v zvezi s preiskavami in postopanjem. 
Ugodeno pa ni bilo naši že lansko leto izne-
šeni želji, da mesto v disciplinskem sodišču 
ni združljivo z uradnim položajem. 

PODPIRANJE IZREDNO NADARJENIH 
UBOZNIH UČENCEV PRI NADALJNJEM 

ŠTUDIJU 

Kraljevska banska uprava je izdala pod 
štev. 8010/1 z dne 10. aprila 1940. odlok glede 
podpiranja izredno nadarjenih ubožnih učen-
cev pri nadaljnjem študiju. Predsedniki sre-
skih društev so skupno z upravnim in nad-
zornim odborom sekcije obravnavali to od-
ločbo in sprejeli z ozirom na navedbe v 2. 
odstavku cit. odloka naslednje stališče: 

»Predsedniki sreskih učiteljskih društev 
zbrani na posvetu z upravnim in nadzornim 
odborom sekcije JUU v Ljubljani dne 26. ma-
ja 1940. pozdravljamo korak kr. banske upra-
ve, s katerim je pripravljena podpirati siro-
mašne pa sposobne otroke ljudskih šol pri 
nadaljnjem njihovem študiju. 

Zato predlagamo, da se prepusti končna 
ocena o inteligenčni in moralni sposobnosti 
učencev, ki bi prišli v poštev za podporo pri 
nadaljnjem študiju od strani kraljevske ban-
ske uprave učiteljskim zborom na šolah, 

Gornje stališče smo sporočili kraljevski 
banski upravi s prošnjo, da ga upošteva in iz-
da nova navodila. To vprašanje je bilo obrav-
navano tudi v Učiteljskem tovarišu. 

UČNI NAČRTI 

Stanje se od lanskega leta bistveno ni 
izpremenilo. Učni načrti, ki so bili že lansko 
leto sestavljeni, se proučujejo. 

REDAKCIJSKI ODBOR 
ZA SESTAVO ŠOLSKIH ČITANK 

Odbor, v katerem delujejo tov. Pavle 
Flere, Skulj Andrej, Vrane Ernest in Juran-
čič Josip, je dovršil sestavo 4. čitanke in izro-
čil gradivo Učiteljski tiskarni. Nadalje je 
sklepal o nadaljnjem delu ter je predložil 
tako Učiteljski tiskarni kakor tudi sekciji 
predloge za bodoče. Za enkrat je njegovo 
delo na sestavljanju čitank za ljudske šole 
dovršeno. Moral pa bo pristopiti k delu za 
višjo ljudsko šolo. 

PODPORNI FOND SEKCIJE 

Zavednosti našega članstva se moramo 
zahvaliti, da imamo podporni fond, iz kate-
rega moremo pomagati tovarišicam in tovari-

Ali ste že član 

Učiteljske tiskarne? 

šem res takrat, kadar je pomoč najbolj po-
trebna. Za upravljanje podpornega fonda je 
predpisan poseben pravilnik, ki omogoča da-
janje podpore res samo v nujnih primerih. Iz 
podpornega fonda sta prejemala letos stalno 
mesečno podporo dva učitelja dnevničarja, 
družinska očeta. En tovariš je prejel podporo 
radi preganjanja, dva sta prejela brezobrestno 
posojilo in končno smo nudili podporo uči-
teljem kontraktualcem in dnevničarjem, ki so 
v juniju polagali dopolnilne izpite in niso 
mogli iz svojih sredstev plačati predpisane 
takse. Ta fond kaže moč organizacije v tem, 
da nudi pomoč članstvu v največji stiski. 

PRAVILA JUU 

Kakor je že uvodoma navedeno za enkrat 
nismo pristopili k izpremembi pravil JUU, 
ker smatramo, da se mora najprej izvršiti 
notranja preureditev države, ki nam bo po-
kazala, kakšna naj bodo bodoča pravila, da 
bodo imela življenjsko osnovo. 

PRAVILA 
ZVEZE UČITELJSKIH ORGANIZACIJ 

KRALJEVINE JUGOSLAVIJE 

Z ozirom na to, da po ustanovitvi SHUD 
obstojata dve učiteljski organizaciji v državi, 
smo smatrali za nujno sestaviti projekt pravil 
Zveze, ki bi omogočala skupno delo obeh uči-
teljskih stanovskih organizacij. Ta projekt je 
sprejel upravni in nadzorni odbor na seji 
25. maja ter predsedniški zbor 26. maja. Sre-
ska društva so projekt prejela s prošnjo, da 
ga obravnavajo in predložijo izpreminjevalne 
predloge. Nekatera sreska društva so to tudi 
storila. Večina pa do danes še ni odgovorila. 
Projekt smo poslali tudi izvršnemu odboru 
JUU s prošnjo, da ga dostavi v obravnavo 
vsem sekcijam. Potrebo ustanovitve so ute-
meljevali člani glavnega odbora JUU iz drav-
ske banovine tudi na seji glavnega odbora 
JUU 14. in 15. junija t. 1. Predlagali smo, v 
čemer pa nismo uspeli, da se to vprašanje 
smatra za nujno in naj se pred končno ure-
ditvijo osnuje poseben forum, ki bi združeval 
zastopnike obeh učiteljskih organizacij. 

PRAVILNIKI 

Upravni in nadzorni odbor sekcije sta 
sprejela in izročila v odobritev izvršnemu od-
boru JUU pravilnik Mladinske matice in pra-
vilnik Odseka za obmejne in manjšinske šole. 
Oba pravilnika je izvršni odbor odobril. 

UČITELJSKI 
HUMANITARNI USTANOVI 

V lanskem poročilu smo navedli, da sta 
po posebnem pravilniku, ki je izšel 8. decem-
bra 1938., ogroženi naši humanitarni ustanovi 
(Učiteljska samopomoč in Samopomoč učitelj-
skih otrok). Sekcija je po svojem predsedniku 
sodelovala v akciji za omilitev določb tega 
pravilnika. Stanje še danes ni končno rešeno. 
Po zadnjih informacijah, ki smo jih prejeli iz 
Beograda, se je stanje izboljšalo in bosta 
mogli obe ustanovi uspešno delati tudi v 
bodoče. 

PROSTOVOLJNO ZAVAROVANJE 
UČITELJSTVA ZA PRIMER BOLEZNI 

S posebno okrožnico smo obvestili sre-
ska društva, da smo prejeli vabilo, naj bi se 
člani JUU in njih svojci poslužili ugodno-
sti, ki jih more nuditi Osrednji urad za za-
varovanje delavcev. Sreska društva smo na-
prosili, da o tem razpravljajo in sklepajo na 
društvenih zborovanjih. Iz poročil sreskih 
društev je razvidno, da je večina članstva 
proti zavarovanju. Nekatera sreska društva 
so pa ugotovila, da je predmet premalo ob-
razložen in si želijo podrobnejših utemeljitev. 
Zaprosili bomo za podrobnejše obrazložitve 
in bomo poslali predmet ponovno v obravna-
vo sreskim društvom za zborovanja v jeseni. 

DELOVNO OBČESTVO UČITELJSTVA 
KMETIJSKO IN GOSPODINJSKO 

NADALJEVALNIH ŠOL 

Za uspešno delo na kmetijskih in gospo-
dinjsko nadaljevalnih šolah, je bilo nujno po-
trebno, da je učiteljstvo, ki je poučevalo na 
teh šolah, imelo možnost sestajanja in posve-
ta. V ta namen je bilo osnovano delovno ob-
čestvo učiteljstva kmetijsko in gospodinjsko 
nadaljevalnih šol. To občestvo je prirejalo se-
stanke in posvete, na katerih so se obravna-
vale vse zadeve, ki tičejo pouk in vzgojo na 
teh šolah. Sestanki in posveti so pa združeni 
z izdatki, katere je svoječasno pomagala kriti 
tudi kraljevska banska uprava z raznimi pod-
porami. V zadnjih letih so pa podpore popol-
noma prenehale. S tem je pa prenehalo tudi 
medsebojno izmenjavanje misli, kar gotovo ni 
v prid kmetijsko in gospodinjsko nadaljeval-
nim šolam. 

Gornje smo sporočili kraljevski banski 
upravi in prosili, da nudi primerno podporo 
delovnemu občestvu učiteljstva kmetijsko in 
gospodinjsko nadaljevalnih šol ins tem zopet 
omogoči sestanke in posvete. Te podpore se 
bodo bogato obrestovale, ker bo z izmenjavo 
misli delo na teh šolah izboljšano in se bo ni-
vo tega šolstva v korist ljudstva občutno 
dvignil. Odgovora še nismo prejeli, bomo pa 
o rešitvi takoj obvestili naše članstvo. 

NAŠ TISK 

»UČITELJSKI TOVARIŠ« 

Preteklo upravno leto je začel »Učiteljski 
tovariš« v znamenju proslave dveh jubilejev, 
50 letnice skupne slovenske učiteljske organi-
zacije in lastnega 80. letnika. V jubilejni šte-
vilki, ki je izšla 6. julija lanskega leta, sta 
bila oba jubileja podrobneje opisana. In prav 
iz ugotovitev v tej številki je bilo razvidno, 
kako zelo važno službo v korist učiteljskega 
stanu in njegove stanovske organizacije je 

izvrševal polnih 80 let naš jubilant »Učitelj-
ski tovariš«. 

Tudi letos je uredništvo našega stanov-
skega političnega glasila posvečalo vso pažnjo 
dogodkom, ki so v prvi vrsti zadevali učitelj-
ski stan, in je zato priobčevalo v listu pred-
vsem članke, v katerih so se zagovarjali prav-
ni in gmotni interesi učiteljskega stanu, šole 
in prosvete sploh. Uvodni članki so obravna-
vali vsa za učiteljski stan in šolstvo pereča 
vprašanja z organizačnega načelnega vidika. 

V 15. številki letošnjega letnika je bila 
uvedena nova rubrika: »Učitelji pripravniki 
in njihov položaj«. Z uvedbo te rubrike je 
bilo omogočeno našim tovarišem (-icam) pri-
pravnikom (-cam) zastopati v stanovskem gla-
silu lastne interese in iz lastnih doživetij opi-
sati bedne razmere, v katerih morajo živeti. 

V smislu sklepa lanske banovinske skup-
ščine je bil priobčen tudi ciklus člankov, ki 
je obravnaval naše načelno stališče do reso-
lucije Kmetijske zbornice »Za boljše šolstvo«. 

Gmotne razmere učiteljstva in državnega 
uradništva sploh postajajo letos z dneva v 
dan obupnejše. In v našem glasilu so te raz-
mere našle živahen, toda na žalost doslej ne-
uspešen odmev. 

Iz vrst članstva se često slišijo zahteve 
po borbenejšem poudarku vseh naših teženj 
in zahtev. V tem sta si članstvo in uredništvo 
povsem edina, kajti tem željam je bilo ustre-
ženo le v toliki meri, v kolikor so obstoječe 
razmere dopuščale. Upoštevati je torej treba, 
da je bilo povsem nemogoče uvesti v listu 
oni odločni način pisanja, ki bi bil z ozirom 
na važnost naših predlogov in zahtev potre-
ben v učiteljskem stanovskem glasilu. 

Tudi usodni svetovni dogodki zadnjih 
mesecev niso šli'mirno mimo nas. Priobčenih 
je bilo več člankov, ki so pokazali naše sta-
lišče in dokazali, da se učiteljstvo zaveda svo-
jih dolžnosti v teh težkih dneh. 

V bodoče si uredništvo želi še aktivnej-
šega sodelovanja članstva pri lastnem stanov-
skem glasilu. 

»POPOTNIK« 

je v preteklem upravnem letu stopil na nova 
pota. Na lanski banovinski skupščini izvo-
ljeni urednik tov. E. V r a n c je zasnoval do-
cela nov celosten okvir te naše vodilne peda-
goške revije. Šestdeset let je »Popotnik« zve-
sto služil razvoju in napredku slovenskega pe-
dagoškega življenja. V bodoče hoče mnogo 
več! V premišljeni načrtnosti in vzajemnem 
delu združuje sodobno pedagoško pripravlje-
nost z načeli in težnjami naše organizacije, ki 
je lastnik lista. Ze letošnji letnik je pokazal 
važnost vključitve pedagoške revije v skupna 
stanovska snovanja, kajti nikjer ne moremo 
lepše izpričati povezanosti našega šolskega in 
stanovskega hotenja, kakor ravno v pedago-
škem tisku, ki je namenjen celotni učiteljski 
javnosti. 

V strnjenem okviru, ki zajema življenje 
iz raznih vidikov, je podana možnost pribli-
žati bralcu važna vprašanja v medsebojni od-
visnosti in vzročnosti. Vsaka številka je v po-
glavjih pedagoške teorije in prakse, pedago-
škega razgleda in književnega pregleda pla-
stično razgrnila probleme v luči celostnega 
gledanja. V slovenski revijalni književnosti 
je to bil prvi poizkus, ki se je docela posre-
čil, dasi je tesno odmerjeni prostor povzročal 
razne ovire in zapreke. Št. 1-2 je posvečena 
naši vaški šoli — s posebnim ozirom na reso-
lucijo Kmetijske zbornice in stališča JUU. 
Št. 3-4 je posvetila v težek problem našega 
nižje organiziranega šolstva. Št. 5-6 je zajela 
vprašanja naših više organiziranih in poskus-
nih šol. Stalni napadi na učiteljstvo so prisilili 
»Popotnika«, da je v svojih predalih prikazal 
delo učiteljstva za prosvetni in ekonomski na-
predek slovenskega naroda ter s tem odločno 
zavrnil podtikanja gotovih krogov. Zadnji šte-
vilki (9-10) nudita mnogo koristnega gradiva 
za organiziranje bodoče slovenske ljudske 
šole, kateri je številka posvečena. Odlični so-
trudniki (po veliki večini iz naših lastnih vrst) 
so list dvignili na visoko raven pedagoškega 
snovanja. Le da bi mogel izhajati neokrnjeno, 
t. j. vsak mesec v obsegu predvojnih in po-
vojnih letnikov pred redukcijo (1.1935.)! Čas 
in razmere to zahtevajo! V uredniškem so-
svetu so: M. Ledinek, V. Majhen in M. Zor. 

MLADINSKA MATICA 

Novo upravno leto je začela Mladinska 
matica ob slabih izgledih. Vojna, ki je zajela 
Evropo, je vse prej kot prijateljica književno-
sti in tihega kulturnega dela. Tega se je odbor 
zavedal. Slutil je, da bo težko leto in zato je 
šel še z večjo vnemo na delo. 

Da bi bilo delo čim uspešnejše, si je od-
bor presnova! v gospodarski odsek z literar-
nim svetom. Izdelal se je tudi poseben pra-
vilnik, ki ga je upravni odbor na svoji seji 
3. marca oddbril. 

Literarni svet letos ni imel mnogo dela, 
zatfo ga je pa imel gospodarski odsek toliko 
več. Na 10 rednih sejah celotnega odbora in 
6 sejah ožjega odbora so se pretresala razna 
— predvsem gospodarska vprašanja. Uprava 
je dobila novo knjigovodstvo, ki nudi točnej-
ši pregled vseh dohodkov in stroškov. Zaradi 
kompliciranosti novega sistema je bilo potreb-
no najeti za nekaj časa pomožno uradnico. 

Letos so se prvič navezali tesnejši stiki s 
poverjeniki na šolah. Po njih se je organizi-
rala tudi razprodaja stare zaloge v obliki ko-
lekcij. Razprodaja je bila za današnje čase 
kar dobra. Letos so popolnoma pošli prvi trije 
zvezki Cicibanove knjižnice in slikanica 
»Kralj Honolulu«. Občutno se je skrčila vsa 
knjižna zaloga, posebno vezani letniki »Naše-
ga roda«, ni pa šla v denar kot smo pričako-
vali ena najlepših slovenskih barvnih slikanic 
»Dedek Miha«. Dozdaj je bilo prodanih le 
1300 izvodov. V vsem letu se je prodalo iz 
knjižne zaloge precejšnje število rednih in 
izrednih izdaj. Vrednost knjižne zaloge pa 
predstavlja veliko vrednost. Leto seveda ni 
bilo brez skrbi. Konkurenca je bila letos huj-
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ša kot kdaj prej. Zakulisni sovražniki so tudi 
letos stregli po listu. Šolska oblast pa ni šla 
tem na roko, s tem da bi prepovedala širjenje 
lista po šolah, poslala pa je uredništvu pose-
ben dopis glede vsebine lista. 

V splošnem smo spoznali, da nekateri ne-
prijatelji pazno sledijo delu Mladinske ma-
tice z namenom, da v tem ali onem sestavku 
v listu ali knjigah istaknejo mesto, ki si ga 
namenoma napačno tolmačijo in potem izra-
bijo za napad na našo mladinsko založbo. 
Spomnimo se v tej zvezi na razne kritike, o 
katerih je bilo že govora tudi v »Učiteljskem 
tovarišu«. Prav to je bilo tudi vzrok, da je 
bil za letos spremenjen program glede izdaje 
knjig realne vsebine. 

Druga skrb, ki je visela kot Domoklejev 
meč nad Mladinsko matico, je bila podražitev 
tiska in papirja. Obetal se je sredi leta 10% 
povišek tiskarskih stroškov. Da bi zmanjšali 
deficit, ki bi bil v tem primeru nujen, so se 
zmanjšali na lastno željo honorarji upravniku, 
uredniku in tajniku in se je obenem tudi skr-
čil obseg lista pri zadnjih 3 številkah »Našega 
roda« za 8 strani. Nadzorni odbor, ki je pre-
gledal 18. februarja t. 1. poslovanje M. M. in 
našel vse v popolnem redu in je soglasno 
odobril tudi vse sklepe, ki so bili sprejeti za 
izboljšanje gmotnega stanja Mladinske ma-
tice. 

Pri ostri konkurenci drugih mladinskih 
listov, pred vsem pa zaradi izjemnih časov ni 
čuda, da je število naročnikov v primeri z 
lanskim letom nekoliko padlo. Je pa še ved-
no zadovoljivo, gibalo pa se je pri posamez-
nih številkah takole: 

I. štev. reki. nakl. 26.000 naroč. 21.110 
II. „ redna „ 22.000 20.963 
III. „ »> „ 22.000 21.200 
IV. „ 91 „ 21.500 20.504 
V. „ »» „ 21.500 20.619 

VI. „ »» „ 21.200 20.563 
VII. „ „ 21.200 20.526 

VIII. „ »> „ 21.200 20.510 
IX. „ »» „ 21.200 20.503 

Poleg tega se je tiskalo nekaj izvodov 
lista na boljšem papirju 

Škodljivo nihanje števila naročnikov, ki 
je povzročalo M. M. toliko skrbi in stroškov, 
se je letos čudovito umirilo. Razlika števila 
naročnikov med posameznimi številkami je 
dosegla letos svoj minimum. Tako je bilo tudi 
lahko določiti naklado za redne publikacije. 
Knjige so izšle v nakladi 21.000 izv. na obi-
čajnem in 100 izv. na boljšem papirju. 

Kljub pesimizmu v začetku leta smo z go-
spodarskim stanjem M. M. lahko zadovoljni. 
Tudi če ne upoštevamo obsežne knjižne za-
loge, ki predstavlja že lepo premoženje, je 
zaključila M. M. letošnje leto zadovoljivo. 

Še večji ko finančni je pa moralni uspeh. 
Letošnji letnik »Našega roda« spada gotovo 
med najmočnejše letnike. Med 70 literati, ki 
so sodelovali v i l . letniku »Našega roda«, je 
mnogo imen, ki predstavljajo višek v mladin-
skem slovstvu. V ilustrativnem delu lista pa 
je bilo zastopanih kar 25 ilustratorjev. Tudi 
vse tri knjige so bogato ilustrirane. 

O kvalitetni vrednosti publikacij M. M. 
ne pričajo samo ocene po listih, ampak tudi 
prevodi v tuje jezike. Tudi letos izideta dva 
prevoda naših del, in sicer Ribičičev »Miško-
iin« v hrvaščini in Cerkvenikov »Ovčar Runo« 
v srbščini. 

Da je prišla Mladinska matica do kvali-
tetnih del, se ima veliko zahvaliti literarnim 
natečajem. Tudi letos sta razpisani dve lite-
rarni nagradi v višini 3000 in 2500 din, in sicer 
za mladinsko povest in za knjižico realne 
vsebine. 

Kljub nemirnemu letu smo lahko z delom 
naše mladinske založbe zadovoljni. Negotov 
čas je sicer prestrigel matični podjetnosti pe-
rut, tako da so letos izpadle izredne publika-
cije, hujšega pa ni bilo. V prihodnjem letu pa 
nas čakajo kot vse izgleda — še težji časi in 
težje preiskušnje. Cena papirju stalno raste 
in cene tisku so se dvignile kar za 25%. Niso 
izključena še druga presenečenja. Odbor Mla-
dinske matice je stal pred težko odločitvijo. 
Ali naj še skrči obseg ^Našega roda«, ali naj 
opusti izdajo knjig, ali naj zviša naročnino. 
Odločil se je za zvišanje članarine za 50 p 
mesečno. Vsaka druga odločitev bi pomenila 
za Mladinsko matico korak nazaj. Ta sklep 
je sprejel na svoji zadnji seji tudi upravni od-
bor, sprejeli so ga tudi predsedniki sreskih 
društev na posvetu v mesecu maju v Ljub-
ljani. Upamo, da ga bo z razumevanjem spre-
jelo tudi naše učiteljstvo in pojde s podvoje-
no vnemo na delo, da pomore tej naši največji 
mladinski založbi prebroditi to težko dobo. 

Ogromno je delo, ki ga je izvršila Mladin-
ska matica v razmeroma kratki dobi 13 let za 
popularizacijo slovenske mladinske knjige. Iz-
dala je 11 letnikov »Našega roda«, 47 knjig 
rednih in 13 knjig izrednih izdaj v skupni na-
kladi, ki že presega 1,300.000 izvodov. 

Tega velikega kulturnega dela pa ne bi 
zmogla brez opore in požrtvovalnega dela sko-
ro vsega našega učiteljstva. Zato naj gre za-
hvala vsem, ki so s svojim tihim in požrtvo-
vanem delom utrli pot dobri slovenski mladin-
ski knjigi v vsako vas, v vsako še tako revno 
kočo. Ž ustanovitvijo Mladinske matice se je 
začela nova doba v zgodovini slovenske mla-
dinske književnosti. Tega se naše učiteljstvo 
zaveda in zato se vrže bolj ko kdaj prej na 
delo za nadaljnje uspehe te mladinske usta-
nove. Saj ve, da je »Naš rod« najboljši slo-
venski mladinski list in da s širjenjem do-
brega čtiva vrši med našo mladino važno kul-
turno poslanstvo. 

Ob tej priložnosti bi se obrnili s posebno 
prošnjo še na naše poverjenike. Letos smo 
ob začetku šolskega leta razposlali poleg obi-
čajne okrožnice, v kateri vsako leto pojasni-
mo vse potrebno glede naročanja in nakazo-
vanja, še frankirano dopisnico, ki naj bi jo 
nam poverjeniki vrnili izpopolnjeno s svojim 
naslovom. Od 871 poslanih dopisnic smo pre-
jeli izpolnjenih le 483, in od teh nekatere še 
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le pozno med šolskim letom. 388 šol nam 
dopisnic sploh ni vrnilo. 

Iz pojasnil, ki jih mora dajati uprava z 
veliko zamudo časa in z velikimi stroški za 
korespondenco, izhaja, da zelo mnogo pover-
jenikov ne prečita poslane okrožnice ter ne 
sledi pojasnilom, ki jih uprava redno objavlja 
v »Učiteljskem tovarišu« v rubriki Mladinske 
matice. 

Nujno prosimo zato vse cenjene pover-
jenice in poverjenike Mladinske matice, da 
bi v bodoče posvečali vso potrebno pozornost 
tem naznanilom, ker bi se tako ne samo vse 
poslovanje zelo olajšalo in pocenilo, marveč 
bi se tudi izognili neljubim nesporazumom' in 
pomotam, ki povzročajo prečesto nevoljo in 
škodo. 

ODSEKI 

ŠOLSKO UPRAVNI ODSEK 

V odseku delujejo: predsednik tov. Lam-
pret Fortunat, podpredsednik tov. Kokot Fer-
do, tajnik tov. Gregorič Vinko. 

Na sejah so se redigirali in sprejeli pri-
pravljeni predlogi za finančni zakon 1940./41., 
ki obsegajo vse stare predloge, ki niso bili 
sprejeti s finančnim zakonom za leto 1939./40. 
in predlogi, sprejeti na banovinski in glavni 
skupščini JUU. 

Predlogi so bili razmnoženi in poslani 
vsem sreskim učiteljskim društvom, članom 
upravnega in nadzornega odbora, izvršnemu 
odboru JUU v Beogradu, da izroči predloge 
ministrstvu prosvete. S posebno vlogo so bili 
poslani predlogi za fin. zakon kraljevski ban-
ski upravi s prošnjo, da podpira naše težnje. 

Še posebej je sekcija poslala izvršnemu 
odboru JUU predlog in spomenico glede pri-
znanja in vštet ja kontraktualne službe s proš-
njo, naj izvršni odbor JUU zastavi vse sile, 
da se ugodno reši ta predlog. 

Odsek je sproti reševal razna pravna 
vprašanja, ki so jih poslali člani in članice 
sekciji in uredništvu »Učiteljskega tovariša« 
ter sestavljal vloge na razna oblastva, pri-
tožbe na mestna poglavarstva, bansko upravo, 
upravno sodišče in državni svet. 

ODSEK ZA OBMEJNO ŠOLSTVO 

1. Centralni referat za to šolstvo ima od 
zadnje skupščine svoj sedež pri sekciji v 
Ljubljani. Vzrok: Delo tega odseka je v naj-
tesnejši zvezi z narodno obrambnim delom, 
ki je postalo važen del vsega izvenšolskega 
dela učiteljstva. Zato je nujno potrebno, da 
je središče tako važnega dela pri sedežu vod-
stva organizacije, ki mora biti o vseh vpraša-
njih, zadevajočih to šolstvo, natančno pouče-
na. To je v prilog učiteljstva in v prilog stvari 
same. 

Delokrog obeh referentov je ostal ne-
spremenjen. 

2. Delovni načrt odseka: Zbiranje izsled-
kov proučevanja poedinih šolskih okolišev in 
njihovega prebivalstva; opozarjanje javnosti 
in oblasti na vse pojave, ki ovirajo normalen, 
zdravstveni razvoj teh pokrajin v kulturnem, 
gospodarskem in narodnem pogledu. Kon-
kretno delo v to smer se organizira skupno z 
odsekom učiteljic (prirejanje božičnic, stik s 
šolarji itd.). 

Za uresničenje tega programa se je sek-
cija obrnila na vsa sreska društva s sledečimi 
pobudami: 

a) vsa sreska društva naj osnujejo odsek 
za obmejno šolstvo s posebnim referentom; 

b) organizirajo naj proučevanje svojega 
kraja v gornjem smislu; 

c) tudi sreska društva, ki ne spadajo v 
območje narodno ogroženih krajev, naj sprej-
mejo v svoj program narodno obrambno delo, 
ki naj bo vzgojno (spoznavanje krajev in lju-
di na meji ter dopisovanje s součenci), in so-
cialno (prirejanje gospodarskih in gospodinj-
skih tečajev, šivalnih krožkov, akademij z 
obdarovanjem itd.); 

č) zbira naj se gradivo o narodno obramb-
nem delu, ki ga je slovensko učiteljstvo vršilo 
po vojni, zlasti pa zadnja leta. 

3. Dosedanje podrobno delo odseka: 
a) Odbor pri centrali proučuje podrobno 

delo narodno obrambnih društev, zlasti CMD 
v svrho sodelovanja odnosno delitve dela; 
skrbi za obveščanje učiteljstva o vseh važnih 
zadevah, ki spadajo v to področje; organizira 
sprejem in oskrbo izletnikov iz obmejnih kra-
jev, v kolikor se obrnejo neposredno nanj. 
Na odsekovo pobudo je vložila sekcija pri 
banski upravi 15 intervencij, tičočih se zadev 
obmejnega učiteljstva in prebivalstva, pri 
profesorskem društvu, prošnjo Mestni hranil-
nici, naj ovekoveči svojo 50 letnico z zida-
njem obmejne šole ter več okrožnic sreskim 
učiteljskim društvom, tičočih se vprašanj ob-
mejnega in manjšinskega šolstva. Odsek se 
je udeleževal po svojih zastopnikih vseh pri-
reditev, ki kakor koli posegajo v vprašanja, 
spadajoča v njegov delokrog ter stavljal pred-
loge zlasti takega značaja, ki bi bili v stanju 
izboljšati razmere obmejnega prebivalstva, 
na pr. pri Uniji za varstvo otrok: naj posre-
duje na merodajnih mestih, da se prirejajo 
gospodinjski in higienski tečaji za mlajše uči-
teljice, ki službujejo na meji; v istem smislu 
naj uredi tudi pouk na učiteljskih šolah; naj 
se na obmejnih šolah urede šolske kuhinje; 
Unija naj uvede materinske proslave na meji 
in na Kočevskem s tem, da obdaruje matere 
z opremami za dojenčke, itd. 

b) Delo referentov na terenu je vsekako 
slej ko prej predvsem važno ter se vrši z ne-
zmanjšano energijo, a tudi z nezmanjšanimi 
ovirami. Posebno važna je bila akcija obmej-
nega učiteljstva, ki je vložilo ob priliki zase-
danja banskih svetnikov spomenico o vseh 
perečih problemih obmejnega šolstva. 

Poročila o osnovanju odsekov odnosno 
o imenovanju posebnega referenta so poslala 
le redka društva. V splošnem je treba pri-
pomniti, da centralni odsek pogreša stikov in 
informacij od ostalih odsekov odnosno refe-
rentov. 

UČITELJSKI POKRET 

Delo Učiteljskega pokreta se je v po-
slovnem letu 1939./40. gibalo v dveh pravcih: 
razširilo se je število sodelavcev in poglobilo 
se je vse delo po znanstvenih vidikih. 

Odbor UP je imel tri seje. Iz praktičnih 
razlogov se je na drugi seji razdelil odbor v 
širši in tehnični del. Odbor se je moral vse 
leto boriti s pomanjkanjem materialnih sred-
stev zato ni mogel razmnožiti anketnih pol. 
pogreša računski stroj za višje računske ope-
racije, manjka mu pisalni stroj, ker so vsi 
člani odbora razen predsednice izven Ljub-
ljane in se zato ne morejo posluževati sek-
cij sikih pisalnih strojev. Ba.pr.gi odborovi seji 
je nastala v pokretovem odboru TTriza „radi 
odstopa dotedanjega predsednika tov._Hl£-
ščaka, kar pa je pokret končno le prebrodil 

Cin-si pridobil novo agilno predsednico v osebi 
•«tov. čučkove. Odboifovo delo so tudi ovirali 
vpoklici odbornikov na orožne vaje, kar je 
vplivalo slabo na redno delo pri obdelavi an-
ketnega materiala in pri obveščevalni službi 
v Učiteljskem tovarišu. 

V preteklem poslovnem letu se je posve-
čala posebna skrb pridobivanju novih sode-
lavcev in v ta namen so skoro vsa sreska 
društva izvolila posebnega poverjenika za 
UP, deloma pa celo posebne odbore. Več uči-
teljskih društev je tudi povabilo za predava-
telje aktivne pokretaše, ki so v osebnem stiku 
s članstvom razčistili marsikatere nejasne 
pojme o namenu in delu UP ter pridobili 
nove aktivne delavce. 

V lanskih počitnicah so se štirje pokre-
taši seznanili s sodobnimi statističnimi meto-
dami v tečaju za vitalno statistiko na zagreb-
ški šoli narodnega zdravja. Po teh čisto znan-
stveno utemljenih vidikih so tudi obdelali an-
ketni material o telesnem razvoju slovenske-
ga otroka in rezultate objavili v 1. in 2. štev. 
letošnje Prosvete. Ta Prosveta je zbudila ta-
ko v učiteljskih vrstah kot v ostalem znan-
stvenem svetu veliko pozornost. Slovenski 
antropolog dr. B. Škerlj, privatni docent na 
ljubljanski univerzi, poudarja v svoji oceni 
te številke Prosvete (Tehnika in gospodar-
stvo 1. VI., štev. 5—6) med drugim tudi tole: 
»Je velika in edinstvena zasluga učiteljev in 
učiteljic, združenih v »Pokretu«, če imamo 
danes normne tabele za našo doraščajočo 
mladino. Zato jim bodi tu izrečena še po-
sebna zahvala.« 

Kot novo anketno nalogo za tekoče po-
slovno leto si je Pokret izbral obdelavo pre-
hrane naših šolarjev. Ves anketni material pa 
je prišel tako pozno v roke končnim obdelo-
valcem materiala, da ga ni bilo mogoče talko 
obdelati, kakor zahteva tehtnost materiala 
samega, metoda obdelave in kvaliteta »Pro-
svete«. Tako bo pač izšla 3., 4. in 5. številka 
»Prosvete« v začetku novega šolskega leta za 
poslovno leto 1939./40. 

V tem poslovnem letu je pridobil Pokret 
tudi svojo knjižnico, ki je sicer še skromna, 
toda važni pripomoček za nadaljnjo samoiz-
obrazbo naših sodelavcev. 

V novem poslovnem letu bo UP nada-
ljeval svoje delo po že začrtanem in objav-
ljenem programu. 

ODSEK UČITELJIC 

V preteklem poslovnem letu je odsek 
skušal realizirati zlasti naslednje točke svo-
jega programa: 

a) Skrb za pomnožitev števila naših od-
sekov pri sreskih društvih. 

b) Razširjenje in poglobitev narodno-
cbrambnega dela. 

c) Borba za materialno enakopravnost. 
č) Gojitev stikov s srbskimi in hrvatski-

mi tovarišicami. 
Našemu apelu so se odzvala mnoga dru-

štva ter izvolila poverjenice odseka učiteljic. 
Da so se naše tovarišice z vso vnemo lotile 
dela, dokazuje med drugim tudi to, da so pri-
šle na naš božični sestanek poverjenice iz naj-
bolj oddaljenih okrajev. Njihovo požrtvoval-
nost izpričuje dejstvo, da delajo v zelo težkih 
okoliščinah, ker se morajo pri delu boriti z 
velikimi ovirami in nerazumevanjem. Za svo-
je delo ne uživajo pohval in nagrad. Ponovno 
pa naglašamo željo, da bi nam društveni od-
seki redno poročali o svojem delovanju ter 
pošiljali predloge, po katerih bi sekcijski od-
sek uravnaval svoje delo. Medsebojna pove-
zanost ter iniciativnost nam je nujno po-
trebna. 

Tudi letos je odsek učiteljic posvetil ve-
liko skrb socialni akciji za učence obmejnih 
in narodno ogroženih krajev. Stopil je v stik 
z raznimi društvi in organizacijami, ki so de-
loma šele začela, deloma nadaljevala omenje-
no akcijo. Na povabilo CMD se je udeležila 
članica odseka kot zastopnica naše organiza-
cije seje narodno obrambnih društev v Ma-
riboru. Obstajala je bojazen, da bo letošnji 
uspeh zbiranja po šolah radi neugodnih živ-
ljenjskih razmer neprimerno slabši od lanske-
ga in da bodo obmejni kraji toliko slabše ob-
darovani. Vendar je bila naša bojazen ne-
upravičena, ker so pri zbiranju in obdarova-
nju sodelovala nanovo mnoga društva. Koli-
kor nam je znano, so poskrbela za božičnico 
na obmejnih šolah poleg CMD in njenih po-
družnic še druga društva in organizacije. 

Ljubljanskemu odseku učiteljic pa je 
nudil že od vsega početka polno podporo 
Meddruštveni odbor ženskih društev v Ljub-
ljani, ki je zbiral prispevke v blagu in de-
narju. Tudi odsek pri sekciji je prejel od 
Meddruštvenega odbora nekaj blaga in po 
društvu Atena zbrane obleke in knjige ter 
knjige in vzorčne pole od Ženskega sveta. 
Odsek učiteljic je s tem obdaroval 16 šol, naj-

več v Prekmurju in na Kočevskem, ker so po 
dobljenih informacijah te šole pri obdarova-
njih najbolj zapostavljene. Žal ne moremo 
navesti točnega števila obdarovanih šol, ker 
nimamo poročil. Sklepamo pa,da je bilo letos 
poslanih več daril v obmejne kraje kakor lan-
sko leto. — Za prihodnje leto nameravamo 
spremeniti našo akcijo ter ji dati več vzgojne 
podlage na ta način, da bo mladina sama iz-
delovala v šivalnih tečajih in krožkih perilo 
in obleko iz materiala, ki ga bo prejela že v 
začetku prihodnjega šolskega leta. V tej za-
devi so društva že prejela okrožnico s po-
trebnimi pojasnili. 

Naša zahteva po izenačenju plač še 
vedno ni končana ter čaka rešitve poleg osta-
lih nujnih zahtev naše organizacije. Da pod-
pre borbo organizacije v tej smeri, so stavile 
članice odseka na zadnjem občnem zboru 
/ugosl. ženske zveze sledeče predloge: 

1. Plače poročenih učiteljic naj se izena-
čijo s plačami neporočenih. 

2. Pouk na učiteljiščih naj se reorgani-
zira tako, da bo nudil, posebno učiteljicam, 
več praktičnega znanja. 

3. Pri sprejemu na učiteljišče naj se v 
enaki meri upoštevajo ženske prosilke. 

Rešitev naših zahtev za moralno in mate-
terialno enakopravnost je nujno potrebna, še 
prav posebno v današnjih časih. To pa ni sa-
mo interes učiteljic samih, ampak je tudi v 
interesu nalog, ki jih nalaga sedanja doba 
učiteljici. 

Po dogovoru na lanski drž. skupščini so 
začele hrvatske in srbske tovarišice v letoš-
njem letu organizirati odseke učiteljic. Neka-
terim njihovim društvom smo poslali naš pro-
gram ter posameznim tovarišicam, ki so se za 
to zanimale, podrobneje opisale delo v naših 
odsekih. Posebno jih je zanimala organizacija 
narodno obrambnega dela. Odsek je šele v 
razvoju. Kratka doba, v kateri obstaja, ni 
mogla zadostovati, da bi večina prelomila s 
tradicijo, ko so še gledali na ženska vpraša-
nja s pogledom pomilovanja. Zato je tudi 
delo odseka v prvi vrsti organizatorno. Ka-
že pa tudi na širše polje udejstvovanja ki bo 
prinašalo ogromne koristi našemu stanu in 
najširšim plastem naroda. Zato zasluži delo 
naših tovarišic vsestransko pohvalo in ga mo-
rajo podpirati vsi, ki živijo z duhom časa v 
katerem je enotno gledanje na važne proble-
me in skupna borba tako potrebna. Delo od-
seka dokazuje, da nas bodočnost, ki bo za-
htevala od učiteljic še več, ni našla nepri-
pravljene. 

GOSPODARSKI SVET 

Člani gospodarskega sveta so: Načelnik: 
tov. Michler Ivan; tajnik: tov. Oman Oton. 
Člani: tov. Grum Rado, Supančič Drago, Ku-
melj Metod, Završan Franja. Paljk Leopold, 
ter zastopniki vseh učit. gosp. in socialnih 
ustanov. 

. V letošnjem letu je imel ožji odbor go-
spodarskega sveta 3 seje, in sicer 10. novem-
bra, 30. januarja in 15. maja. 

Na svoji seji dne 10. novembra 1939. je 
odbor določil v glavnem sledeči načrt dela: 

1. Polaga naj vso pažnjo na dvig števila 
zadružnikov Učiteljske tiskarne, posebno se-
daj ob preosnovi za zadruge v delniško 
družbo. 

2. Nadaljuje naj z organiziranjem pro-
daje Žirovnikovih pesmaric in mladinske iz-
daje slovenskih klasikov. 

3. Propagira naj se med šol. upravitelji 
učila »Roka«, »Načrti za šolo in dom« in sli-
kanice za zgodovinski in zemljepisni pouk. 

4. Vrši naj med šol. upravitelji propa-
gando za nabavo mladinskih knjig za šolsko 
knjižnico. 

5. Skrbi naj za pravočasno sporočilo šol. 
upraviteljem za nakup učil in drugih šol. po-
trebščin v naši knjigarni. 

To je'v glavnih potezah delo, ki je bilo 
naloženo v izvršitev ožjemu odboru gospodar-
skega sveta. 

Že med velikimi počitnicami so bili obve-
ščeni vsi šol. upravitelji glede nakupa šol. po-
trebščin za novo šol. leto. Odlok, ki ga je iz-
dala kr. banska uprava, so mnogi tovariši na-
pačno razumeli, kar je bilo razvidno iz man> 
šega dohodka v naši knjigarni. Skupna naro-
čila so bila vedno glavna postavka dohodkov. 
Vzrok je tudi komodnost mnogih tovarišev in 
pa premajhna stanovska zavednost nekaterih. 

Da se obdrži zveza med poverjeniki in 
UT, je sklical gospodarski svet tudi letos se-
stanka poverjenikov v Ljubljani in Mariboru. 
V Ljubljani je bilo navzočih 11, v Mariboru 
pa 12 poverjenikov. 

Na teh sestankih so razpravljali o vsem, 
kar so doživeli poverjeniki pri svojem delu na 
terenu in prikazali vse težkoče, ki jih imajo 
pri svojem delu. 

UT ima v zalogi mnogo knjig, ki leže že 
leta in leta v velikih nakladah v skladišču. Za-
to smo se odločili, da nekaj teh knjig spravi-
mo v promet po znižani ceni. Prodali smo 113 
kolekcij mladinskih klasikov. Najagilnejši je 
bil pri prodaji predsednik Ormožkega učitelj-
skega društva, ki je sam v svojem srezu, ki 
šteje komaj 60 članov, prodal 29 kolekcij. Za 
to njegovo požrtvovalnost smo se mu tudi še 
posebno zahvalili. 

Ravno tako so že leta in leta ležale v skla-
dišču Zirovnikove pesmarice. Tudi te smo po-
slali na posamezne šole v skoraj vse sreze in 
kmalu smo videli, da je bila ta zamisel prav 
dobra. Prvi in drugi del sta bila popolnoma 
razprodana, tretjega je še par izvodov. Ma-
roltovih pesmaric smo odprodali 1950. 

Med tem smo razposlali vsem poverjeni-
kom predloge in nasvete, ki so bili iznešeni 
na sestankih poverjenikov v Ljubljani in Ma-
riboru. Na ta način smo pojasnili razne zahte-
ve, stavljene od strani učiteljstva ter naprosili 
poverjenike, naj v tem pravcu delujejo med 
učiteljstvom. 

Z ozirom na izraženo željo, da naj UT 
obvešča poverjenike o važnih zadevah, ki se 
tičejo UT ozir. knjigarne, smo tudi obvestili 

poverjenike o nekem primeru, ki kaže, kako 
krivična je še danes trditev, da je UT naj-
dražja tiskarna v banovini. V tej okrožnici 
smo jim razložili, kje so vzroki, da se še da-
nes čuje taka trditev. 

Sedaj iso nastale na svetovnem trgu po-
polnoma drugačne razmere kot lansko leto in 
ker mora UT vsa svoja naročila papirja in 
drugih potrebščin plačati vnaprej in po veliko 
višjih cenah, je bila prisiljena izterjevati vse 
svoje dolžnike. V okrožnici, ki smo jo poslali 
poverjenikom UT, smo jim sporočili, da mo-
ra UT sedaj tako postopati, kajti za ureditev 
gospodarskih prilik v UT je neobhodno po-
trebno, da se dolgovi ali takoj likvidirajo ali 
pa, da se UT izda izjava s priznanjem' dolga 
in z določitvijo roka plačila. 

Jančičeva zgodovina v slikah ni bila tako 
sprejeta pri učiteljstvu kot je to UT priča-
kovala, Ker pa je knjiga zelo dobra, smo 
pokrenili isto akcijo kot pri pesmaricah, nam-
reč, da smo na vse večje šole poslali po 1 iz-
vod z okrožnico, v kateri smo jih prosili, naj 
šola kupi knjigo za učit. knjižnico. Ker pa se 
lahko vzporedno s to knjigo uporabljajo tudi 
zgodovinske in zemljepisne sličice, smo tudi 
te priložili tem pošiljkam. Pričakovati je, da 
bomo na ta način razprodali vsaj nekaj izvo-
dov te zgodovinske knjige in nekaj serij teh 
sličic. 

V maju smo ponovno sklicali sestanek 
poverjenikov v Ljubljani, Celju in Mariboru, 
da se na teh sestankih pogovore o raznih 
aktualnih zadevah in da se seznami poverje-
nik s predlogi in nasveti od strani tiskarne. 

H koncu pripominjam, da je delo gospo-
darskega sveta v teh neurejenih razmerah sil-
no težko. 

ODSEK ZA STROKOVNO NADALJE-
VALNE ŠOLE 

Odsek je obravnaval vprašanja, ki tičejo 
pouk in delo na strokovnih nadaljevalnih šo-
lah. 2. januarja 1940. je sklical odsek širšo 
sejo, kateri so prisostvovali tudi učitelji iz 
raznih krajev dravske banovine. Na tem se-
stanku je tov. Ambrožič Jože kot predsednik 
odseka podal obširno poročilo o stanju stro-
kovno-nadaljevalnega šolstva. Svoja mnenja 
so iznesli tudi ostali navzoči. Sklepi so bili 
predloženi sekciji, ki jih je skušala realizirati. 
V zadnjih letih je med učiteljstvom ljudskih 
šol nastalo nerazpoloženje do strok, nadalj. 
šol. To pa zaradi tega, ker so učitelji ljudskih 
šol, ki so to šolstvo zgradili in vodili uspešno 
toliko let, potisnjeni skoraj popolnoma ob 
stran. Za isto delo kot drugi so manj plačani 
in se jih za upraviteljska mesta upošteva le 
tam, kjer ni drugih kandidatov. Vsekakor 
bodo take razmere odvrnile učiteljstvo od 
tega, da sikuša s prostovoljnim in požrtvo-
valnim delom v izvenšolskem času dvigniti to 
šolstvo. 

ODSEK ZA KMETIJSKO IN GOSPODINJ-
SKO NADALJEVALNE ŠOLE 

Odsek se je konstituiral na 1. seji takole: 
Plesko Marija, predsednica, tajnik tov 

Grčar Tit in člani tov. in tovarišice: Grum 
Andreja, Lovše Anton, Novak Jakob in Osta-
nek Franc. 

Odsek je obravnaval delovanje kmečkih 
nadaljevalnih šol ter poudarjal, da se je v 
tem pogledu mnogo storilo od strani učitelj-
stva in tudi od strani oblasti. Banska uprava 
je imenovala za posamezna okrožja nadzorni-
ke za te šole. Pri tem se je ozirala na sposob-
nost učiteljev t. j. na take. ki so se na tem 
polju že udejstvovali. Tudi potrebni tečaji, ki 
naj usposabljajo učitelje za pouk na kmečkih 
nadaljevalnih šolah se redno vrše. 

Nasprotno pa se ne morejo učiteljice po-
voljo izraziti o gospodinjskih šolah. Usiljuje 
se jim misel, da te vrste šol ne najdejo do-
volj razumevanja in podpore. Poiskati je tre-
ba vzroke, ki ovirajo delo na tem polju. Več 
let že ni bilo gospodinjskih tečajev za učite-
ljice. Kr. bansko upravo smo naprosili, da se 
zopet uvedejo tečaji za učiteljstvo gospodinj-
sko nadaljevalnih šol. 

ŠOLSKI RADIO 

Šolski radio, ki je ustanova sekcije JUU, 
je zaključil v šolskem letu 1939./40. v Vidov-
dansko proslavo deveto leto svojega obstoja. 

Radijska oddajna postaja je tudi v minu-
lem šolskem letu pripomogla z denarno pod-
poro, da sta bili v programu 2 tedenski od-
daji in sicer v torek in petek od 11. do 12. ure. 
Le meseca junija je bila radi skrčenega urnika 
po ena tedenska oddaja, in to v petkih. Kra-
ljevski banski upravi je bila poslana prošnja, 
da vstavi v svoj vsakoletni proračun primerno 
vsoto za nabavo šolskih radio aparatov. Pre-
pis je bil poslan kmetijskemu oddelku s proš-
njo, da podpre našo vlogo. Tako bi polagoma 
vsaj nekaj šol dobilo potrebne radio aparate. 
Prošnja za enkrat še ni rešena. 

Odbor je na svojih sejah posvečal naj-
več pažnje programu oddaj, ki so bile jako 
pestre po vsebini in obliki ter so poudarjale 
domorodni princip in dvigale narodno zavest. 
Od 65 oddaj je bilo 6 proslav, 1 akademija, 
7 pokrajinskih oddaj, 2 igri, 8 pogovorov z 
mladino, 2 dialoga z glasbenimi vložki, 6 dia-
logov, 1 razgovor v obliki reportaže, 4 razgo-
vori učencev, 5 glasbenih predavanj z glasbe-
nimi vložki, 3 predavanja kombinirana z reci-
tacijami in ploščami, 4 predavanja z glasbe-
nimi vložki in 16 predavanj. 

Po vsaki šolski radio uri je bila napoved 
novic, ki so bile vzgojnega, gospodarskega, 
nacionalnega, higienskega in poučnega zna-
čaja. Napovedovalec novic je vodil tudi ob-
širno, živahno korespondenco z mladino doma 
in iz inozemstva, ki je kritizirala oddaje, mu 
izražala svoje želje glede teh in mu sporočila 
marsikako zanimivost iz svojega življenja in 
o svojem domačem kraju. To so izvedeli tudi 
mnogi drugi poslušalci, ker je napovedovalec 
kramljal z mladino o teh dopisih. 
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cer veliko dela in 9troškov, kar pa še ne bi 
bila ovira za nadaljnjo izdajanje, ako bi naše 
učiteljstvo segalo po njegovih izdajah. Ker 
torej manjka predvsem razumevanja za taka 

Za bodoče šolsko leto prosimo ponovno 
tovariše in tovarišice, da se prijavijo za šol-
ske radio ure, da izvežbajo svoje mladinske 
pevske zbore za vzorne nastope in da sesta- torej manjKa preuvsem razumevanja za lun* D n e и ]n J 5 j u n i j a t j s e j e v r š i}a v d o . 
vijo z mladino pokrajinske oddaje. Te naj dela, je sklenil radi tega in radi težkih tre- m u y B e o g r a d u s c j a glavnega odbora, 
podajo točno sliko domačega kraja, značilnost notnih razmer opustiti za nekaj časa vsako s q „ p r i s o s t v o v a l i i z dravske banovine 

Seja glavnega odbora 

tamošnjega ljudstva, domače šege in navade, 
povesti, pregovore in sploh vse, kar je tipično 
za dotično pokrajino. Domače pokrajinske 
oddaje so važne zlasti radi domovinske skup-
nosti, ki se mora pri mladini vedno gojiti. 
Zato pričakujemo, da dobimo do naše prve 
seje v začetku septembra, pri kateri bomo se-
stavljali okvirni program za vse leto, čim več 
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nadaljnje izdajanje glasbenih edicij in začeti 
z načrtno vzgojo učiteljev za pevovodje mla-
dinskih zborov. Pri vsakem pevskem tečaju 
bo UPZ uporabil nekaj časa za predavanje o 
zgodovini mladinske glasbe, o organizaciji in 
vodstvu mladinskih zborov, o posvetni, cer-
kveni, narodni in umetni pesmi vseh dob in 
smeri. Predavali bodo naši najvidnejši glas-

prijav, katerih izvedbo bo poslušala mladina beni delavci in organizatorji. Članstvo zbora 
z zanimanjem in veseljem. 

UČITELJSKI PEVSKI ZBOR 
»EMIL ADAMIČ« 

V poslovnem letu 1939./40. ne beleži UPZ 
nobenega koncertnega nastopa, ker so ne-
predvidene zapreke in trenotne težke razme-
re ovirale njegovo normalno delo in bile 
vzrok, da zbor ni mogel izvesti predvidenih 

se bo seznanilo tako z vsem potrebnim za 
uspešno delo v mladinskem zboru, v sreskih 
društvih pa bo postalo največji in najboljši 
propagator za mladinsko petje in glasbo 
sploh. 

Pri natančnem in podrobnem pregledu 
dela svojega stanovskega pevskega zbora od 
njegove ustanovitve pa do danes, ugotovimo, 
da je UPZ izvedel doma in v tujini mnogo 

nastopov. Če danes že ostali pevski zbori, ki nastopov s katerimi je ponesel ime in delo 
imajo vse članstvo v svojih sedežih, dobro slovenskega učitelj 
pretehtajo in premislijo, preden izvedejo kak 
nastop, koliko bolj previdno mora delati naš 
stanovski pevski zbor, ki ima članstvo raz-
treseno po vsej banovini in ki mora za vsak 
pevski tečaj odšteti nekaj tisočakov. 

Učiteljski pevski zbor je imel v pretek-
lem poslovnem letu tri pevske tečaje: novem-
bra, januarja in aprila. Prvi pevski tečaj je 
UPZ lahko sklical šele meseca novembra t. j., 
v petem mesecu poslovne dobe, ker je šele 
v tem mesecu pokril svoj dolg iz preteklega 
poslovnega leta. Na tem in na drugem pev-
skem tečaju se je UPZ pripravljal za nasto-
pe v Šoštanju, Topolšici in Škofji Loki. Sre-
sko društvo v Šoštanju je zaprosilo naš sta-
novski pevski zbor za sodelovanje pri pro-
slavi 60 letnice ustanovitve, kar pa je kasneje 
radi nekaterih tehničnih težkoč in težkih tre-
nutnih razmer odpovedalo. Upravni odbor 
zbora je moral zato preložiti tudi nastop v 
Škofji Loki, ker bi kot popolnoma samostojna 
prireditev ne prinesla toliko, da bi krili vse 
stroške. UPZ je moral zahtevati od aranžer-
jev, da nastopi krijejo vse stroške, ker je ta-
krat razpolagal radi nerednega vplačevanja 
mesečnih prispevkov od strani sreskih dru-
štev z nezadostnimi sredstvi. 

Tretji pevski tečaj v letošnjem aprilu je 
imel namen pripraviti zbor za nastope v Tr-
bovljah, Mariboru in Celju. Istočasno bi L1PZ 
sodeloval na proslavi 10 letnice »Slavčka«, z 
nekaj točkami pa tudi pri slavnostnem delu 
velikega učiteljskega zborovanja, ki se je vr-
šilo v istih dneh v Trbovljah. Radi nenadne 
odsotnosti dirigenta Slavčka, ki bi moral pre-
davati članstvu pevskega zbora o praktičnem 
delu v mladinskem zboru in ki je prevzel 
ves aranžma pevskega tečaja v Trbovljah, je 
moral UPZ odpovedati vsa sodelovanja. Iz 
izjave v Učiteljskem tovarišu je razvidno, da 
bi UZP kljub stroškom prišel v Trbovlje, ako 
bi prireditelji to izrecno zahtevali. Na nasvet 
sreskega društva v Mariboru je nastop v Ma-
riboru preložil na jesen. Tretji pevski tečaj 
se je moral zato vršiti v Ljubljani. 

Upravni odbor zbora je torej stremel za 
tem, da se ni vršil noben pevski tečaj brez 
določenega namena. Zbor bi v normalnih raz-
merah beležil v preteklem poslovnem letu 
šest nastopov. Ako UZP ni nastopil, je nje-
govo članstvo vendar na pevskih tečajih pri-
dobilo toliko znanja, da bo v jeseni, ko bo 
proslavljal 15 letnico svojega obstoja, z ma-
lim številom pevskih vaj in najnižjimi stro-
ški lahko izvedel nastope v Ljubljani, Maribo-
ru, Celju in drugih večjih krajih naše bano-
vine. 

Ko je UPZ v preteklem poslovnem letu 
sklepal o izdaji tretjega glasbenega priročni-
ka, je moral ugotoviti, da ima z izdajami si-

ja v svet, poglabljal tova-
riške odnošaje in krepil njihove vezi, da je 
širil idejo medsebojnega spoznavanja, spošto-
vanja in bratstva, da je posegel s svojimi 
glasbenimi priročniki v praktično delo učitelja 
pri pouku v šoli in da je stremel za povzdigo 
mladinske glasbe in glasbe sploh. V kolikor 
pa vseh svojih ciljev ni mogel izvesti, ne leži 
vsa krivda na njegovi strani. Do njegove de-
setletnice so splošne ugodne prilike njegovo 
delovanje in napredek samo podpirale in po-
speševale, kar pa se je ob prvem jubileju ma-
homa izpremenilo. Odhod starejših pevcev, 
znižanje prejemkov, premeščanje učiteljstva, 
množestveno vstopanje mlajšega učiteljstva 
iz oddaljenejših krajev, posebno pa iz dneva 
v dan naraščajoče draginjske prilike, so za-
čele ovirati delo v zboru. Žrtve, ki jih pola-
gata skupno UPZ in slovensko učiteljstvo na 
polje naše narodne prosvete in glasbene kul-
ture, so velike, saj je naš stanovski pevski 
zbor izvedel vse svoje dosedanje delo z last-
nimi gmotnimi sredstvi in ob veliki podpori 
slovenske učiteljske organizacije, a brez vsa-
ke podpore od strani merodajnih oblasti. Za-
to je slovenski učitelj tudi na tem polju svo-
jega udejstvovanja lahko ponosen na svoje 
delo. 

ODSEK BREZPOSELNIH UČITELJSKIH 
ABITURIENTOV 

V zadnjih letih je organizacija posvečala 
vso pažnjo brezposelnim učiteljskim abituri-
entom. Pri sekciji je obstojal poseben odsek, 
ki je zbiral podatke o brezposelnih abiturien-
tih in jim nudil tudi podporo in nasvete. V 
ietošnjem šolskem letu so bili postavljeni vsi 
brezposelni abiturienti. Zato je tudi prene-
hala potreba obstoja tega odseka. Med bo-
žičnimi počitnicami so se sestali dotedanji 
odborniki odseka in izvedli likvidacijo. Vso 
skrb bo pa organizacija prenesla na učitelj-
ski naraščaj, ki zapušča učiteljsko šolo. 

SKLEP 

Ko zaključujem to poročilo, moram izreča 
najlepšo zahvalo vsem, ki so podpirali naše 
delo. Posebno zahvalo izrekam številnimi tihi-
mi sodelavcem v sreskih društvih, raznih od-
borih in odsekih organizacije, ki so se vse leto 
žrtvovali pri delu v naši organizaciji. Ne mo-
rem jih naštevati, ker bi izpolnili dolge ko-
lone našega lista. Obračam se do njih s proš-
njo, naj tudi v bodoče podpirajo naše delo, 
ker s tem koristijo celotnemu učiteljskemu 
stanu, šolstvu in prosveti. Naj bi v bodočem 
letu zavladale prilike, ki bi omogočale redno 
delo, popravo krivic iz prejšnjih let in reali-
zacijo predlogov za boljšo in lepšo bodočnost 
učiteljskega stanu in našega ljudskega šolstva. 

ji prisostvovali 
predsednik sekcije tov. Metod Kumelj in čla-
ni Drago Supančič, Ciril Hočevar in Franjo 
Roš. Na seji so podali funkcionarji izvršnega 
odbora svoja poročila, h katerim so zavzemali 
člani glavnega odbora v debati svoja stališča. 
Seja se je zaključila s sprejetjem važnih skle-
pov organizacijsko političnega in organizacij-
sko gospodarskega značaja. 

Po otvoritvi seje je imel predsednik iz-
vršnega odbora obširnejši programatični na-
govor sledeče vsebine: 

PROGLAS 
LJUDSKOŠOLSKIM UČITELJEM 

Čas, v katerem se sestaja glavni odbor na 
sejo, ni bil nikdar take zgodovinske važnosti, 
kakor je danes. 

Vsa situacija v organizaciji je pod vpli-
vom občih prilik, zunanjih kakor notranjih. 
Stanovska vprašanja stopajo v ozadje. Vse 
večjo važnost pa dobivajo vprašanja nacio-
nalne in patriotične aktivnosti. 

V zavesti, da je bilo učiteljstvo v usod-
nih trenutkih vedno v prvih vrstah in da je 
duhovna okrepitev naroda danes bolj po-
trebna kakor kdaj koli, je bil izvršni odbor 
samo tolmač čustvovanja in stremljenja uči-
teljstva, ko je objavil javnosti znani proglas. 

Proglas je priobčen v 40. številki »Uči-
teljskega tovariša«. 

Vendar se naš proglas ne sme tolmačiti 
tako, da je treba prestati z vsakim delom v 
naši stanovski organizaciji in za naš stan. Po-
leg našega občega in osnovnega ideala, ki mu 
bo služil dandanes vsak od nas, imamo tudi 
posebne ideale, ki niso v nasprotju z občimi, 
marveč iz njih izvirajo in je zato treba, da 
jih podpirajo. Tak poseben ideal je ljubezen 
napram naši stanovski organizaciji in napram 
stanovski zajednici, ki ni prestala in ne sme 
prenehati z delom niti v današnjih razmerah. 

Čut dolžnosti do stanu in organizacije pa 
naj se manifestira v stremljenju, da opustimo 
vse tisto, kar razdvaja duhove in onemogoča 
koncentracijo za dosego občih ciljev. Delo v 
naši organizaciji naj se nadaljuje v največji 
aktivnosti. Zborovanja naše organizacije naj 
dobijo z ozirom na proglas novo obeležje: 
obeležje ublaževanja vseh razmer, ki bi mo-
gle škodovati kompaktnosti in povezanosti 
naših vrst, tako da se ta zborovanja izpre-
mene v središče največje delavnosti, razprav-
ljanja in pripravljanja učiteljstva za dviganje 
vere in optimizma med našim ljudstvom, na 
čemer počivata naša svoboda in svoboda 
države. Zborovanja naj služijo duhu narodne 
solidarnosti in zavesti, da za obrambo domo-
vine ni nobena žrtev prevelika. 

Delo na teh dolžnostih nalaga učiteljstvu 
tudi dolžnosti napram organizaciji, zakaj edi-
no izvršene dolžnosti napram njej osigurajo 
uspeh njenega dela. Vsi učitelji so dolžni po-
stati člani učiteljske organizacije in izpolnje-
vati napram njej vse obveznosti, pa tudi ma-
terialne obveznosti, brez česar organizacija 
ne more vršiti svojih nalog niti ne more iz-
polnjevati svojih obvez. 

Proglas nima namere postavljati učitelj-
stvu zahtevo, da mora preko načelnih razlik 
v gledanju in da mora osvojiti postopke, ki 
jih načelno smatra škodljive narodu in stanu. 
Nemogoče je iti preko načelnih diferenciacij 
na škodo načelnih pogledov. Potrebno pa je, 

Konsekventno se izvaja princip odstra-
njevanja upravičenega nezadovoljstva z ozi-
rom na napredovanja in uresničujejo se besede 
g. ministra: »Da ne sme biti zastoj v napredo-
vanju vzrok za nezadovoljstvo v učiteljskih 
vrstah danes, ko morajo stati učitelji v prvih 
vrstah kot starešine v vojski in v obrambi do-
movine.« Zato je g. minister posvetil napredo-
vanjem vso pozornost in je v času, ko vodi 
resor ministrstva prosvete, napredovalo pre-
ko 7000 učiteljev in učiteljic in to po odreje-
nih principih. Lahko upamo, da bo z novimi 
krediti to vprašanje popolnoma likvidirano in 
da bomo prešli, če že ne po zakonskih pred-
pisih. z ozirom na administrativni postopek 
na sistem avtomatičnega napredovanja. 

Prenehalo je sistematično preganjanje uči-
teljstva s premestitvami. Vendar pa niso iz-
ostali posamezni primeri zunanjih vplivov na 
učiteljske premestitve. V tem oziru smo še 
daleč od našega ideala učiteljske stalnosti na 
službenem mestu in službenih premestitev uči-
teljstva na osnovi disciplinsko dokazane kriv-
de. O reparacijah krivičnih premestitev iz 
prejšnjih let ne moremo govoriti. Vzrok za to 
leži v neizmenjanem starešinskem staležu. Ne-
mogoče je sistematično izvajati reparacije na-
pak in krivic iz prošlosti z aparatom, ki je pri 
teh krivicah sodeloval. 

Poleg zunanjih laiških vplivov je največja 
ovira za normaliziranje razmer v vrstah uči-
teljskega stanu subjektivnost nekaterih uči-
teljskih starešin pri reševanju posameznih pri-
merov. So starešine, ki še vedno mislijo, da 
morajo nadaljevati politiko bivšega načelnika 
g. Maričiča napram pristašem glavne uprave 
in da morajo med učiteljstvom podpirati pri-
staše, ki jim je rušenje glavne uprave edini 
cilj v organizaciji. 

Obsoditi je treba tiste člane udruženja, ki 
še vedno poizkušajo zaradi osebnega neprija-
teljstva razdirati delo legalnih predstavnikov 
udruženja na odločujočih mestih in ki na teh 
mestih s svojim pristranskim opisovanjem sta-
lišča in dela zmanjšujejo ugled in vpliv le-
galnih predstavnikov. Obžalovati in obsojati 
je treba tudi tiste člane udruženja, ki še ved-
no izrabljajo svoj položaj in svoje prijatelj-
ske zveze za preganjanje svojih tovarišev. Ta 
preganjanja so v opreki z vsemi načeli, ki jih 
mora članstvo JUU zastopati in braniti. 

ODNOSI UČITELJSTVA DO BANOVINE 
HRVATSKE 

Centralna uprava zasleduje stanovske in 
prosvetne dogodke v banovini Hrvatski. V 
stalnem kontaktu je z učiteljstvom te bano-
vine, ki se stalno obrača do nje tako v orga-
nizacijskih, kakor v poedinih stanovskih vpra-
šanjih. 

Poleg Saveza hrvatskih učiteljskih dru-
štev obstoji v banovini Hrvatski grupacija 
učiteljev Srbov in Hrvatov, ki se je zbrala 
okoli lista »Nastavnički pokret«. Ta list izha-
ja v Zagrebu. Predstavniki te grupe so imeli 
5. maja 1940. v Zagrebu sestanek, na katerem 
so sprejeli sledeči sklep: »Učitelji Srbi so pri-
pravljeni sodelovati z brati Hrvati v SHUD 
na osnovi popolne enakopravnosti in vse nji-
hovo delo se bo kretalo v stanovski organiza-
ciji za dobrobit učiteljstva, šole in naroda s 
tem, da se vprašanje pravil in ostala stanov-
ska vprašanja rešijo na sreskih skupščinah in 
v savezni skupščini in to v soglasnosti z brati 
Hrvati«. 

Poleg te grupe je v banovini Hrvatski 

Popotnik št. 9-10 

Zadnji dve številki (dvojna) sta v smislu 
eseja prof. dr. O z va l d a »Primum vivere!« 
posvečeni bodoči slovenski ljudski šoli, ki jo 
avtorji prikazujejo iz raznih vidikov: M. 
M e n c e j analizira naš narod ter iz njegovih 
potreb povzame zaključke za reformo. V. 
M a j h e n podaja nekaj misli k organizaciji 
bodoče ljudske šole, didaktične smernice za-
črtane M. S e n k o v i č , dočim v imenu mlaj-
še generacije razkriva svoje poglede na bo-
dočnost šole L Š v a r c. Bodočnost višje ljud-
ske šole ocenjuje Ж~\7 a u d a, o statistični 
pomoči pri delu za temelje nove šole poroča 
B. D e b e v e c. Zaradi pomanjkanja prostora 
so morali biti odloženi za prihodnjo številko 
članki prof. dr. Gogale, L. Pibrovca. F. Jan-
dla, I. Dolgana, V. Kolarja i. dr. Vse leto 
se uredništvo bori s težavami za prostor. V 
poglavju o šolski praksi se oglašajo J. Kon-
t l e r , M. L e d i n e k , A. R o z m a n in E. 
V r a n e . O temeljnih načelih za načrt nove-
ga šolskega zakona v banovini Hrvatski po-
roča D o l f e P r e š e r e n . 

Vsa številka je celostno urejena, žal so 
nenadoma izpadli članki o šolskem nadzor-
stvu (prof. J. Šilih) in o učnih načrtih. O teh 
problemih bo treba prihodnje leto podrobneje 
razpravljati. 

»Popotnik« bo tudi s to številko nudil 
dovolj gradiva vsem, ki se pečajo s problemi 
za novo slovensko ljudsko šolo. Ponovno ka-
že, da dela uredništvo vzporedno s stanovski-
mi težnjami, kar je za list, ki ga vzdržuje 
u č i t e l j s t v o s a m o , edino pravilno! Le-
tošnji letnik bo dragocen doprinos za mnoge 
razprave, ki se bodo prej ali slej v svrho ure-
ditve šolstva vršile. Zato naj tovariši(-ice) 
skrbno berejo in shranijo ta »zeleni« letnik. 
Št. 9/10 bo koncem tedna razposlana vsemu 
članstvu. 

da se ublaži oblika in da prestanejo osebne žele- °?™nfj<> 
ostrine, ker to zahtevajo višji interesi. Pro- " V1--
glas ne znači odstopa od principa svobod-
nega predlaganja posebnih list za delegate in 
od proporcionalne razdelitve mandatov. Med 
vprašanja, ki se rešavajo samo v rednih raz-
merah, ne spadajo vprašanja naših material-
nih zahtev, s katerimi hočemo doseči samo 
zasiguranje eksistence z ozirom na današnji 
življenjski standard in na porast draginje. 
V času, ko pride domovina morda v položaj, 
da bo zahtevala od vsakega svojega name-

Zaključni zvezek „Prosvete" 

Po našem maksimalnem načrtu bi z le- B„ ..„„.v- . - -
tošnjim šolskim letom morali predvidoma za- ščenca, da ji najidealneje služi kot vojni sta- JO 4o vprašanje trenutno v ozadje 
ključiti prvo poglavje našega raziskavanja, rešina ali navaden vojak, ga ne sme pustiti 1 n n 

v organizaciji vsega učiteljstva v državi. Mno-
gi od njih so ne £lede na težke prilike vstopili 
v JUU, oziroma so plačali članarino, da bi 
ostali v skupni organizaciji vsega učiteljstva 
v državi. 

Člani centralne uprave vzdržujejo osebne 
zveze tudi s poedinimi člani iz uprave SHUD. 
Njih stremljenje gre za tem, da se ustvari 
osnova za skupno organizacijo vsega učitelj-
stva v državi. 

Razmere v državi in zunaj nje postavl ja-

Tudi pri najboljši volji zavirajo reševanje 

t. j. spoznavanje socialno-ekonomskih prilik, 
v katerih živi slovenska ljudskošolska mladi-
na, da bi tako s prihodnjim šolskim letom za-
čeli z raziskavanjem njenega duševnega sta-
nja. Zaključno fazo naj bi tvorila dvojna šte-
vilka »Prosvete«, ki ima obravnavati prehra-
njevalne prilike in ki bi morala iziti junija 
meseca tega leta. Zal smo pa morali njen izid 
odložiti na začetek prihodnjega šol. leta. Ta 
naš korak je narekovalo več tehtnih razlogov. 

Najprej je treba vedeti, da je ne le raz-
iskavanje, temveč tudi obdelava dobljenega 
materiala o prehrani težak in delikaten posel, 
ki zahteva mnogo časa za objektivni prikaz; 
drugič se je pa raziskavanje vršilo vse do ju-
nija meseca in so še do nedavnega prihajale 
anketne pole na uredništvo. Tako bodo člani 
in sodelavci razumeli, da ni bilo mogoče v 
tem kratkem času pripraviti material za tisk. 
S tem pa naše delo ne bo nič trpelo, ker bo 
prihodnji zvezek »Prosvete« izšel takoj v za-
četku prihodnjega šolskega leta in bomo tako 
z našim nadaljnjim delom v prihodnjem šol-
skem letu lahko nemoteno nadaljevali. 

Istočasno obveščamo vse člane in prija-
telje »Pokreta«, da se nameravani tečaj v le-
tošnjih glavnih počitnicah radi izrednih prilik 
ne bo vršil. Urednik »Prosvete«. 

nezadovoljnega in zaskrbljenega zaradi dru-
žine in njega samega. 

Proglas izvršnega odbora je dosegel svoj 
namen in vsa javnost ga je lepo tolmačila in 
pozdravila. Dnevni in drugi listi so priobčili 
proglas in se ob tej priliki pohvalno izražali 
o učiteljstvu. Zato gremo lahko mirno in s 
prezirom preko tistih poedincev iz naših vrst, 
ki se tudi v teh trenutkih ne morejo dvigniti 
nad osebnosti in skušajo celo ta proglas izra-
biti za svoje koristi. 

ODNOS Z MINISTRSTVOM PROSVETE 

Odnosi med ministrstvom prosvete in 

tega vprašanja mnoga dejstva, preko katerih 
je nemogoče iti. Potrebni so gotovi predpo-
goji, ki jih je treba ugotoviti in izvesti, šele 
potem bo mogoče pravilno rešiti to vpraša-
nje. 

Sama nedovršena notranja preureditev 
države je predvsem največja ovira, da se to 
vprašanje ne more rešiti takoj. Ravno tako 
se pred prenosom prosvetnih poslov na osta-
le upravne edinice, ki še niti niso formirane, 
ne more reševati in dokončno rešiti vprašanje 
reorganizacije naše stanovske zajednice. 

Hitro in lahko bi zopet ustanovili formal-
no zajednico s hrvatskim učiteljstvom. O obli-
ki bi nihče ne delal vprašanja in bi se pri njej 

JUU so normalni. Gospod minister prosvete zadrževali. Oblika sama za sebe ne pome 

—t Rabite pisarniške potrebščine, pisem-
ski papir, svinčnike, nalivna peresa, avtoma-
tične svinčnike, obrnite se do Knjigarne Uči-
teljske tiskarne v Ljubljani. Če Vam je pri-
ročneje, pojdite v njeno podružnico v Mari-
boru. 

—t Če potrebujete katero koli knjigo in 
je nimate, lahko jo dobite v Knjigarni Uči-
teljske tiskarne v Ljubljani in v Mariboru. 

sprejema predstavnike učiteljstva kolikor mu 
dopušča čas. Udruženje pošilja sekcijske in 
svoje pismene predstavke, ki jih rešuje go-
spod minister prosvete, ki po možnosti uva-
žuje upravičene zahteve organizacije. Vsa 
aktualna vprašanja, ki jih je prikazal g. mini-
ster v božičnih številkah dnevnikov, se ostvar 
jujejo. Delo se vrši programatično v smislu 
utrjenih principov in načelnih pogledov, ki jih 
je vsa učiteljska javnost toplo pozdravila. G. 
načelnik oddelka za ljudske šole sprejema uči-
teljske predstavnike v vsakem času. Tudi on 
uvažuje upravičene zahteve udruženja. 

S posebnim zadovoljstvom je treba ugo-
toviti, da je ministrstvo prosvete začelo s si-
stematičnim moralnim čiščenjem v učitelj-
skem starešinskem staležu in da se uvažujejo 
v tem pogledu upravičene in z dokumenti pod 
prte pritožbe učiteljstva, ki jim je cilj zgolj 
to, da se koristi šoli in prosveti in da se uve-
de objektiven postopek napram učiteljstvu. 
Zelja vsega učiteljstva je, da se to delo nada-
ljuje do konca. 

ni nič. Važnejši je duh in idejna osnova, glo-
boke duhovne in moralne zveze, ki jih je tre-
ba vzpostaviti in utrditi. Forma ima čisto pla-
tonski in vljudnostni značaj. 

V našem primeru obstoja vprašanje sa-
me duhovne osnove in duhovnega zbližanja v 
nerazdelni zajednici, kar bi vobče nikdar ne 
smelo biti predmet vprašanja. In prav v tem 
je jedro, tako z oziTom na reševanje, kakor z 
ozirom na forsiranje tega vprašanja. Potrebno 
je, da dobimo garancije glede na duhovno in 
idejno osnovo naše skupne organizacije v bo-
dočnosti. Te garancije pa more dati samo 
struja, ki predstavlja večino članstva in torej 
tudi večino v upravi bilo enega, drugega ali 
tretjega dela jugoslovanskega učiteljstva. Ko 
bi se na primer danes postavljalo vprašanje 
jugoslovanstva kot naše skupne državne ide-
je, bi se lahko zgodilo, da bi se tudi mi, ki 
smo ostali v stanovski zajednici, razšli in raz-
delili — v primeru osporavanja te idejne osno-
ve za našo bodočo stanovsko zajednico. Naša 
stanovska zajednica je naš državni interes. 
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zato moramo iskreno priznati, da jo vzpo-
stavljamo prav zaradi tega državnega intere-
sa. Ona ni potrebna samo našim vrstam, mar-
več mnogo bolj našemu narodu in državi. 

Po nemilih dogodkih in izjavah, ki so bile 
v tem pogledu podane, ne bo imela naša bo-
doča zajednica potrebne moči, zaradi česar 
nima smisla forsiranje zveze in osnovanje ta-
ke formalne zajednice, dokler se med hrvat-
skim učiteljstvom ne manifestira struja, ki 
stoji na drugačnem stališču. Iniciativa pa mo-
ra priti od hrvatskega učiteljstva. Stanje pa 
je danes drugačno-. Dokler se v sreskih dru-
štvih hrvatskega učiteljstva še vedno forsira 
manifestiranje cepljenja od JUU in poudarja-
nje ukinjenja duhovnih osnov z JÜU, sma-
tramo, da še ni prišel trenutek za forsiranje 
formalne zajednice. Šele, kadar bo med hrvat-
skim učiteljstvom prevladala struja in skupi-
na, v kateri še vedno žive globoki občutki po-
trebe in ideali naše idejne in duhovne zajed-
nice, v kar pri hrvatskem učiteljstvu nikdar 
nismo dvomili, šele tedaj se bo mogla ustva-
riti zdrava skupnost vsega učiteljstva v drža-
vi. Tedaj ne bo več bojazni, da se ponove do-
godki z banjaluške skupščine. 

Formalni razlogi, ki se navajajo kot po : 

vod za ukinitev zajednice, niso niti najmanj 
upravičeni, vendar jih kot razloge izkoriščajo 
tisti, ki so bili v skupini, iz katere se je v Za-
grebu kričalo »dol Hrvatska« in iz katere se 
je v Banja Luki ploskalo in s smehom odobra-
valo, ko so učitelji Hrvati odšli iz učiteljske 
državne zajednice. 

Zato je potrebno potrpljenje pri reševa-
nju razmerja s hrvatskim učiteljstvom, zakaj 
za ureditev tega razmerja je treba iti prirod-
nim, ne pa prisilnim potom. Vemo, da sledi 
pri ureditvi države kot nujna in logična kon-

j sekvenca ustrezajoča reforma naše stanovske 
organizacije. Uverjeni pa smo, da ne obstoja 
nobena potreba za reformo duffa, ki je v tej 
organizaciji vladal. Gre samo za prilagoditev 
zajednice objektivnim pogojem, ker bo 
obramba in zastopanje gotovih stanovskih in-
teresov deloma prenešena na posebna pod-
ročja. 

Naša stanovska zajednica bo zgrajena ta-
ko, kakor to žele učitelji Srbi, Hrvati in Slo-
venci, brez preglasovanja in majoriziranja. To 
staleško zajednico obdrži lahko samo razvita 
zavest o neobhodnosti državne in duhovne 
učiteljske zajednice. 

PRAVILA JUU 

Z ozirom na reorganizacijo JUU je cen-
tralna uprava razposlala vsem sekcijam dopis 
S. br. 623/40 in to na osnovi sejnega sklepa 
upravnega odbora. 

Centralna uprava je prejela odgovor od 
sekcije za dravsko banovino pod št. 1304 z 
dne 9. maja 1940. Iz tega odgovora sledi, da 
stoji sekcija JUU za dravsko banovino na sta-
lišču, naj ostane JUU v dosedanji formaciji, 
dokler se ne izvede končna reorganizacija dr-
žave na novi osnovi. Vendar pa smatra sek-
cija, da se preide čimprej do skupne organi-
zacije vsega učiteljstva v državi in predlaga 
da se ustanovi zveza med obema obstoječima 
organizacijama v državi. Po predlogu te sek-
cije, naj bi pravila za to zvezo izdelal izvršni 
odbor, naziv te organizacije pa naj bi bil Zve-
za učiteljskih organizacij kraljevine Jugosla-
vije. 

Poleg sekcije za dravsko banovino je po-
slala odgovor na gornja vprašanja še sekcija 
za vrbasko banovno pod št. 37/40 z dne 18. 
maja 1940. Ta sekcija zahteva, da se imenuje 
nova zveza Zveza učiteljev kraljevine Jugosla-
vije. Sekcija predpostavlja, da bodo tri bano-
vine in predlaga naj se v banovini osnuje zve-
za z nazivom Zveza učiteljskih društev bano-
vine Srbske. Poleg tega stavlja predloge in na-
čelne poglede za izdelavo pravil. Prepise teh 
predlogov so prejele vse sekcije, da bi bili 
člani glavnega odbora informirani in da bi bilo 
mogoče sprejeti čim boljši skupni sklep. Osta-
le sekcije so bile pozvane, naj pošljejo svoje 
odgovore. 

Poleg zgoraj navedenega predloga je sek-
cija za dravsko banovino dostavila glavni 
upravi tudi svoj projekt pravil omenjene zve-
ze. Projekt je bil poslan vsem predsednikom 
sekcij, da o njem informirajo člane glavnega 
odbora. 

Poleg tega so mnoga sreska društva spre-
jela glede pravil svoje sklepe, ki so bili objav-
ljeni v Narodni prosveti. Potrebno je, da se 
na današnji seji to vprašanje razčisti, v prvi 
vrsti je potrebno, da opredele svoje stališče 
predstavniki tistih sekcij, ki niso poslale skle-
pov svojih upravnih odborov. Na osnovi vse-
ga tega se bodo sprejeli potrebni sklepi. 

SODELOVANJE PROSVETNIH DELAV-
CEV KRALJEVINE BOLGARIJE IN JU-

GOSLAVIJE 

Med važnejše dogodke stanovske politi-
čne prirode spada tudi vzpostavitev zveze 
med prosvetno zvezo iz Sofije ter jugoslovan-
skim profesorskim in učiteljskim udruženjem 
v Beogradu. Uprave navedenih organizacij so 
se sestale v Beogradu 25. aprila in 10. maja 
1940. na skupni konferenci, na kateri je bil 
sprejet nastopni sklep: 

»Na sestanku je bilo pri najprisrčnejšem 
razgovoru obravnavano tudi vprašanje orga-
niziranega in stalnega sodelovanja med brat-
sko bolgarsko Prosvetno zvezo in jugoslovan-
skimi prosvetnimi organizacijami. Dosežena 
je enodušna soglasnost o potrebi tega sodelo-
vanja. Zato je sklenjeno, da odrede obe strani 
v najkrajšem času posebne odbore, ki bodo 
izdelali praktično osnovo za to sodelovanje. 
V razgovoru so utrjeni tudi glavni elementi, 
ki jih mora vsebovati ta osnova.« 

Izvršni odbor je delegiral za člana ožjega 
odbora za to zvezo sekretarja JUU za medna-
rodne zveze g. Danila Milanoviča. To je prvi 
korak k izvedbi programa JUU za mednarod-
ne akcije in zvezo z učiteljstvom slovanskih 

narodov in za osnovanje vseslovanske učitelj -
ske zveze, ko bo prišel čas, da se bo mogla 
ta zamisel ostvariti. 

AKCIJA NAMEŠČENSKIH ORGANIZACI J 
ZA IZBOLJŠANJE PREJEMKOV 

Podrobne informacije o skupni akciji na-
meščenskih organizacij boste dobili od pred-
sednika akcijskega odbora, podpredsednika 
JUU Todora Dimitrijevića, moja dolžnost pa 
je, da se omejim na načelna vprašanja in in-
formacije. 

V ožjem akcijskem odboru je prišlo do 
delitve mnenj z ozirom na vprašanje skupne-
ga glasila vseh organizacij državnih uslužben-
cev. Načelno je bilo dosežena soglasnost, naj 
se list pokrene. Mnenja pa so se razdelila na 
vprašanju, kdaj naj se to izvrši. Namesto da 
bi bilo to vprašanje predloženo v rešitev ple-
numu akcijskega odbora, so nekateri čiani 
ožjega odbora, predstavniki organizacij, delo-
ma samo predstavniki poedinih sekcij in ko-
optirani člani, pričeli izdajati list. V prvi šte-
vilki lista se posebno napadajo predstavniki 
JUU v akcijskem odboru in celo predsednik 
odbora Todor Dimitrijevič. Že prva številka 
lista je bila konfiscirana, kar jasno podpira 
razlog, naj se z izdajanjem počaka, ker bo 
postalo izdajanje lista zaradi cenzure brez 
efekta in nemogoče. 

Izvršni odbor je sprejel sklep, da je tre-
ba z izdajanjem lista počakati, ker sedanji 
čas ni ugoden za list. Pa tudi člani akcijskih 
odborov iz notranjosti države, naši predsed-
niki sekcij, so izrazili svoje mišljenje, naj se 
list sedaj ne izdaja. 

Pasus v proglasu izvršnega odbora o pre-
stanku dela na predmetih, ki se rešujejo v 
rednih prilikah, nima nikake zveze z name-
ščensko akcijo, zato se je treba oddeliti od 
takega tendencioznega tolmačenja, ker se v 
izrednih gospodarskih prilikah povsod še hi-
treje rešujejo taka vprašanja. 

O izločitvi učiteljstva iz skupne akcije ni 
bilo nikoli govora in ni nobene osnove za ta-
ke trditve in izpade napram izvršnemu odbo-
ru, pa tudi ne za iznašanje neresničnih trdi-
tev. Izpad napram Jugoslovanskemu čiteljske-
mu udruženju je neosnovan, škodljiv za skup-
no akcijo in zasluži odsodbo. 

(Opomba.) V interesu skupne akcije in 
potrebne kompaktnosti je bila ta delitev 
mnenj izravnana na seji plenuma akcijskega 
odbora, ki se je vršila po končani seji glav-
nega odbora JUU.) 

POROČILO TAJNIKA IZVRŠNEGA 
ODBORA IN POROČILO O GOSPODAR-

SKEM STANJU 

Po predsednikovem govoru je podal taj 
nik izvršnega odbora poročilo, ki prikazuje 
podrobno delo organizacijske centrale. Temu 
poročilu je sledilo poročilo predsednika nad-
zornega odbora tov. Bore Pavloviča, ki je po-
dal pregled o gospodarskem stanju JUU. 
Kljub različnim težavam je to stanje ugodno. 

DEBATA 

Nato se je pričela debata o vseh treh po 
ročilih. Člani glavnega odbora iz dravske ba 
novine so se omejili predvsem na razpravo o 
poročilu predsednika, ki prikazuje oficielno 
mnenje izvršnega odbora. Govorila sta pred 
sednik sekcije tov. Metod Kumelj in član 
glavnega odbora tov. Roš. Svoje stališče sta 
opredelila do tistega dela predsednikovega 
poročila, ki zadeva razmerje do učiteljstva ba-
novine Hrvatske, predsednik sekcije pa se je 
dotaknil tudi oddelka iz poročila predsednika 
JUU, ki govori o pravilih JUU. Oba govor-
nika sta navedla poglede članstva JUU sekci 
je za dravsko banovino na našo organizacijo 
in na Savez hrvatskih učiteljskih društev ter 
utemeljila potrebo, da se nujno pristopi k 
ustanovitvi zveze med JUU in savezom. To 
vprašanje je in mora biti najnujnejše vpraša-
nje organizacijske politike. S pristopom k 
ustanovitvi zveze med obema organizacijama 
ni odlašati. Ustanovitev te zveze in dokončno 
ureditev razmerja med obema organizacijama 
narekujejo tako naši stanovski, kakor šolski, 
nacionalni in državni interesi. Če kdaj, po-
tem obstoja nujnost danes tako zaradi notra-
njega položaja v državi kakor zaradi zunanje-
ga političnega položaja. Predsednik sekcije je 
zato izjavil, da si člani glavnega odbora za-
stopniki sekcije JUU za dravsko banovino ne 
osvajajo utemeljitev izvršnega odbora v onem 
delu predsednikovega poročila, ki govori o 
razmerju do učiteljstva v banovini Hrvatski 
in bodo zato glasovali proti temu delu po-
ročila. 

Naknadno je bila izročena predsedstvu 
tudi sledeča pismena izjava: 

»Zastopniki JUU sekcije za dravsko ba 
novino smatramo ureditev razmerja med JUL' 
in SHUD za najnujnejše vprašanje organiza-
cijske politike. Dokončno ureditev razmerja 
vidimo le v ustanovitvi Zveze učiteljskih or-
ganizacij kraljevine Jugoslavije, zato bi bilo 
treba, da JUU pristopi takoj k delu za usta-
novitev te zveze. 

V poročilu predsednika JUU pa so nave-
deni razlogi, zaradi katerih se delo na tem 
vprašanju odlaga. Teh razlogov si ne osvaja-
mo in se s tem delom poročil predsednika 
JUU ne strinjamo.« 

Metod Kumelj s. r., Drago Supančič s. r.. 
Franjo Roš s. r., Ciril Hočevar s. r. 

Po končani razpravi so bila dana poroči-
la na glasovanje. Poročilo tajnikovo in blagaj-
nikovo v celoti, poročilo predsednika pa brez 
tistega dela, ki govori o razmerju do učitelj-
stva banovine Hrvatske. 

V tajnem glasovanju so bila ta poročila 
sprejeta z 22 :6 glasovom. O onem delu po-
ročila predsednika JUU, ki govori o razmerju 
do učiteljstva banovine Hrvatske, je bilo izvr-
šeno glasovanje posebej. Poročilo je bilo v 
tajnem glasovanju sprejeto z 21 : 10 glasovom, 
pri čemer so zastopniki dravske banovine gla-
sovali proti. 

OSTALI SKLEPI 

Z ozirom na napade, ki so v zvezi s po-
krenitvijo skupnega uradniškega lista >Reč 
istine« bili iznešeni napram Todoru Dimitri-
jeviču kot predsedniku akcijskega odbora, je 
L-il predložen glavnemu odboru predlog za iz-
glasovanje zaupnice. Glavni odbor je zastopal 
stališče, da je Todor Dimitrijevič postopal 
pravilno, ko je zahteval, naj se glede izdaja-
nja lista izjavi plenum akcijskega odbora in je 
izrekel in izglasoval zaupnico v javnem glaso-
vanju. Proti zaupnici so glasovali trije člani. 

Ker so se pojavile v zadnjem času neka-
tere pritožbe, da Narodna prosveta ne objav-
lja tudi oficielnih izjav, je sprejel glavni od-
bor soglasno sledeči sklep: 

»Narodna prosveta« je organ Jugoslovan-
skega učiteljskega udruženja. Zato bo objav-
ljala poročila in izjave sekcij in poedinih sre-
skih društev, v kolikor so podpisane od pred-
sednika in sekretarja. V primeru, da se izvršni 
odbor z vsebino ne strinja, ima možnost ob-
javiti svoje drugačno mišljenje. V člankih se 
ne morejo objavljati osebne zadeve. Posamez-
niki lahko objavljajo članke načelne prirode 
s podpisom.« 

F INANCIRANJE JUU 

Glavni odbor je sprejel predlog budžeta 
za leto 1940./41., kakor ga je na seji nrečital 
predsednik nadzornega odbora. (Trije člani so 
glasovali proti sprejetju.) 

V primeru, da se skupščine ne bodo mo-
gle vršiti, bo služil za materialno osnovo sek-
cijam dosedanji proračun, v kolikor posamez-
ne sekcije niso dobile drugih pooblastil od 
svojih predsedniških svetov. 

V primeru, da se iz istih vzrokov ne bo 
mogla vršiti niti seja glavnega odbora, poobla-
šča glavni odbor, da vrši izvršni odbor finan-
ciranje po danes sprejetem budžetu s pravi-
co virmiranja. 

Glavni odbor odobrava izvršena prekora-
čenja v proračunu zaradi povišanja cen razne 
ga materiala in zaradi nabav opreme v novem 
nadstropju Doma JUU. 

Izvršni odbor se pooblašča, da sme z ozi-
rom na cene papirja sprejeti potrebne sklene 
o zmanjšanju obsega vseh listov in edicij Ju-
goslovanskega učiteljskega udruženja. 

Zmanjšanje obsega more zadeti vse liste 
razen Narodne prosvete, ki mora v vsakem 
primeru izhajati štirikrat mesečno. 

Gospodu Budimiru Jugoviču, bivšemu 
članu glavnega odbora, se prizna izplačilo 
potnih stroškov kot podpora zaradi njegove-
ga prihoda na sejo, na katero je prišel radi 
objasnitve zastran njegovega spornega man-
data v glavnem odboru. (Sprejeto soglasno). 

Mladinski pevski zbori ljudskih šol 
škofjeloškega okraja so na pobudo šolskega 
nadzornika priredili 9. junija v telovadnici 
loške deške šole koncert, ali točneje izraženo, 
medsebojno pevsko tekmo. Desetim ljudskim 
šolam se je v tej plemeniti tekmi pridružila 
še loška državna meščanska šola in s tem lepo 
poudarila vzajemno stremljenje in povezanost 
v delu. Vsaka od enajstih šol je zapela po tri 
pesmi; od teh so bile večinoma narodne v ob-
delavi naših znanih mojstrov Adamiča, Pre-
glja, Marolta, Švikaršiča, Mokranjca in dr. Z 
umetno pesmijo pa sta razen Preglja, Gerbe-
ca, Pahorja in Vodopivca prispevala štiri zelo 
posrečene pesmi domača skladatelja tov. I. 
Pintarič in F. Babič. Posamezni pevski zbori 
so šteli od 30 do 70 pevcev. O formalni enot-
nosti programa žal ne more biti govora, ker 
so si pesmi prosto izbirali posamezni pevo-
vodje, pa se je radi tega izvršila razvrstitev 
zborov tako, da so poslušalci le odnesli nekak 
enoten vtis celotne prireditve. 

SEKCIJSKE SKUPŠČINE IN GLAVNA 
SKUPŠČINA 

Glavni odbor nalaga dolžnost vsem sek-
cij skim upravam, da store vse, da se sekcij-
ske skupščine vrše. Če se zaradi izvensta-
novskih ovir ne bodo mogle vršiti vse sek-
cijske skupščine, se ne more vršiti niti glavna 
skupščina. 

V tem primeru se pozove j o nadzorni od-
bori sekcij in glavne uprave na pregled dela 
in poslovanja svojih uprav. O svojem pregle-
du poročajo svojim sekcij skim upravam ozi-
roma glavnemu odboru. 

Upravni odbori sekcij so dolžni s svo 
jim nadzornim odborom in glavni odbori JUU 
s svojim nadzornim odborom o svojem delu 
v prošlem letu in o svojih sklepih obvestiti: 
sekcijske uprave svoja sreska društva, glavni 
odbor pa sekcijske uprave. 

(Sprejeto soglasno). 
Dnevni red, kraj in čas skupščine določi 

izvršni odbor po predhodnem sporazumu sek-
cijskih uprav, v kolikor bi se mogla skupšči-
na vršiti v Nišu, Novem Sadu ali v Beogradu. 

OBTOŽNICA PETIH BEOGRAJSKIH 
UČITELJEV 

Predmet se dostavi glavnemu stanovske-
mu častnemu sodišču. Obtožnica more pod-
pisati eden od podpisnikov ali kak drug član 
organizacije. 

OKROŽNICA GOSPODA D A M J A N A 
RAŠIĆA 

Glavni odbor JUU je pretresal okrožni-
co, ki jo je po znanem proglasu izvršnega od-
bora tiskal g. Damjan Rašič in jo je na seji 
glavnega odbora tudi javno razdelil med čla-
ne glavnega odbora. 

V prisotnosti g. Rašica in po njegovi 
obrambi in utemeljitvi od strani drugih članov 
glavnega odbora, je glavni odbor sprejel svo-
jo odločbo, ki bo sekcijam in sreskim učitelj-
skim društvom sporočena pismeno. 

POSLOVANJE STANOVSKIH ČASTNIH 
RAZSODIŠČ 

Glede na to, da se je dogodil primer, ko 
stanovsko razsodišče noče pristopiti k obrav-
navi predloženega primera, je sprejel glavni 
odbor sledeči sklep: 

»V primeru da neko stanovsko razsodi-
šče ne vrši dolžnosti, ki jih določa pravilnik 
o stanovskem častnem razsodišču, mu more 
stanovsko razsodišče višje stopnje, na pritož-
bo, po prvem pismenem opominu, vzeti funk-
cijo. V tem primeru je društvena uprava dolž-
na nujno izbrati drugo predsedništvo tega 
sodišča. Kontroliranje pravilnosti o izvršenju 
te odločbe se prepušča dokončno izvršnemu 
odboru.« 

Seja je bila zaključena v nedeljo, 16. ju-
nija, ob 1 uri zjutraj. 

Vsa Škofja Loka, pa tudi Poljanska in 
Selška dolina ter Sorško polje so bili ta dan 
pod vtisom pravega mladinskega praznika, saj 
so vozovi in avti že v ranem jutru dovažali 
otroke in učiteljstvo od vseh strani. Ob pol 
devetih je prvič vse otroške množice zbrala 
cerkev k skupni maši. Po maši so imeli otroci 
skupen zajtrk, ob pol enajstih pa se je vršila 
matineja, namenjena šolski deci. Obširna telo-
vadna dvorana je bila natrpana živžava, ki je 
utihnil v trenutku, ko je nastopil prvi zbor. V 
napeti pozornosti je ostal vse do tedaj, ko je 
končno zadnji takt odpel skupen zbor nad 
500 mladih grl. Prezanimivo je bilo opazovati, 
kako- so otroci vsakemu zboru drugače plo-
skali in kako so najboljše pesmi oziroma pev-
ce spontano aklamirali in zahtevali ponovitev. 
Pokazali so živo zanimanje za petje in velik 
glasbeni smisel. Po matineji so dobili pevci 
oddaljenih šol tečno in obilno kosilo. Tudi ta 
pogostitev se je izvršila v popolnem redu, kar 
je treba poudariti, saj ni malenkost nasititi v 

Resolucija s plenarne seje 
akcijskega odbora 

Zastopniki 21 organizacij državnih in 
samoupravnih uslužbencev, skupno z zastop-
niki krajevnih akcijskih odborov iz Zagreba, 
Ljubljane, Novega Sada, Banja Luke, Sara-
jeva, Skoplja Niša in Subotice, so na ple-
narni seji osrednjega akcijskega odbora, ki 
is,» je vršila 17. junija 1940. v Beogradu, po 
vsestranski proučitvi današnjega položaja 
državnih in samoupravnih uslužbencev in naj-
novejše situacije v akcijskem odboru ugo-
tovili : 

1. da je materialni položaj javnih usluž-
bencev kljub ogromni draginji, ki stalno na-
rašča, ostal do danes neizpremenjen; 

3. da se od strani odločujočih činiteljev 
ni podvzelo in pokrenilo nič, kar bi moglo 
potrditi resno zavzemanje za težak položaj 
uslužbencev in voljo pomagati jim; 

4. da se ne urejajo nikaki resni ukrepi, 
ki bi onemogočili dosedanje postopanje onim, 
ki izkoriščajo današnje težko stanje in se bo-
gatijo na račun splošnih narodnih in državnih 
interesov. 

5. Plenarna seja pozdravlja izdajanje 
skupnega lista »Reč istine« — močnega in-
strumenta v borbi za boljše in pravičnejše 
življenje javnih uslužbencev, kakor tudi za 
demokratizacijo in napredek javne službe. 
Plenum sprejme list za skupno glasilo in pri-
znava potrebo in upravičenost sklicanja ple-
numa po predsedniku akcijskega odbora To-

dorju Dimitrijeviču, kajti le plenum more de-
finitivno sklepati o skupnem listu. 

6. Plenarna seja osvaja v celoti program 
bodočega dela akcijskega odbora začrtanega 
v prvi številki glasila »Reč istine«. 

7. Organizacije, zastopane na plenarni 
seji, sklenejo osrednjemu akcijskemu odboru 
in krajevnim odborom nuditi popolno pod-
poro, da bi se čimprej prišlo do sprejetja 
zahtev, predloženih kraljevski vladi v memo-
randumu od 28. februarja 1940. 

9. Apelira se na vse krajevne akcijske 
odbore, ki so osnovani v vsej državi, da mo-
ralno in materialno podprejo skupno akcijo. 

—k Hlevski gnoj in gnojenje — Ureditev 
gnojišč in gnojničnih jam je naslov novi knji-
gi, ki jo je spisal ing. Suhadolc Jože, izdala in 
založila Kmetijska zbornica v Ljubljani 1940. 
Knjiga, ki obsega 62 strani in je opremljena 
s 35 slikami in risbami je razdeljena v dva 
dela. V prvem obravnava hlevski gnoj, nje-
govo sestavo in spremembe, spravljanje in 
shranjevanje, nadalje gnojnico in vrednosti 
obeh. Drugi del opisuje vzorna gnojišča in 
gnojnične jame in njihovo pravilno ureditev. 
— V kmetskih in gospodinjskih nadaljevalnih 
šolah bo ta knjiga služila lahko kot dobrodo-
šel pomožni učbenik. Cena din 8,—. Naroča 
se tudi v Učiteljski knjigarni. 

Festival mladinske pesmi 

v Škofji Loki 
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dobri uri preko 400 želodčkov. Da se mladina 
ni po kosilu dolgočasila, ji je Sokol priredil 
brezplačno kino predstavo. Ob štirih pa se je 
pričel koncert za širšo javnost. Dvorana je 
bila zopet nabita do zadnjega prostora. Obi-
skali pa niso prireditve le domačini, temveč so 
se pripeljali nanjo številni ljubitelji mladinske 
pesmi iz oddaljenega logaškega, kranjskega in 
ljubljanskega okraja. Posebno častno pa je 
bilo zastopano učiteljstvo več srezov, ki se ga 
je zbralo preko 70. Izmed odličnikov se je 
koncerta udeležil načelnik prosvetnega oddel-
ka banske uprave gospod dr. Lovro Sušnik in 
novomeški gimnazijski direktor gospod I. Do-
lenc. Otroci so tudi popoldne strumno in sve-
že odpeli določeni program in želi odkrito ter 
zasluženo priznanje. 'Splošno so se izražali po-
slušalci, da niso pričakovali, da se po naših 
šolah s tako vnemo in v toliki meri goji lepo 
in dovršeno petje. Po prireditvi se otroci kar 
niso mogli raziti; pred mogočnim šolskim por-
talom so se sestopili in peli in peli.. . 

O petju samem je povedati, da je pač 
vsak zbor bil uvežban v toliki meri, da je za-
pel najbolje kot je mogel. Poznavalci razmer 
so izTekali vse priznanje pevovodjema iz Ga-
brika in Žabnice, ki sta v tako nepevskih kra-

Skupščina JUU, sekcije za dravsko bano-
vino, je leta 1935. v Ljubljani poverila skrb 
za nove čitanke posebnemu odboru, ki je le-
tos končal svoje delo. Prosvetni svet je odo-
bril novo čitanko, t. j. »Naše knjige IV. del«. 

»Lepa naša domovina« 

(sestavili P. Flere, J. Jurančič, A. Skulj in E. 
Vrane), ki je že v tisku in bo do avgusta šo-
lam na razpolago. Vse knjige je založila Uči-
teljska tiskarna, ki je za čim boljšo sestavo 
pokazala polno razumevanje. Je sicer iz go-
spodarskih ozirov neugodno, da se je mahoma 
vzelo iz prometa starejše čtivo, vendar je 
prav gotovo v interesu šolstva, da čimprej 
pride do novih čitank, ki jih šolniki želijo že 
dolga leta. 

Časi se spreminjajo in tako je vzklila 
nujna potreba po šolskem čtivu, ki bo služilo 
načelom življenjske šole, vzgojni resničnosti 
in psihološki utemeljenosti. Sestavljalci so se 
odločili za 

načrtno delo, 

ki naj nudi šolski mladini knjige, 
a) ki upoštevajo duševno strukture» slo-

venskega otroka na posameznih starostnih 
stopnjah; 

b) ki sledijo otrokovemu izkustvenemu 
krogu ter upoštevajo v polni meri otroška do-
živetja in otrokovo zanimanje; 

c) ki podpirajo s skrbno izbiro gradiva 
razredno delo učiteljevo, da izbrana snov v 
čitankah pouk lahko spremlja; 

č) ki s sestavki in slikami vzbujajo smisel 
za svojstveno slovensko okolje; 

d) ki vplivajo neprisiljeno vzgojno na 
otroka ter mu bogatijo v radostnem branju 
duševnost. 

V zadnjih letih so izšle poleg Fleretove 
»Naše prve knjige« še II. čitanka »Za vse le-
to«, lani pa III. čitanka »Po domačih krajih«. 
Tem se letos pridružuje še IV. del »Lepa naša 
domovina«. 

Načelo prirodne povezanosti je s tem 
izvedeno za celotno osnovno šolo, kar je po-
sebno važno in se je v preteklosti docela pre-
zrlo. Tudi drugod po svetu so šele v zadnjem 
desetletju spoznali pomen celotnosti (n. pr. 
dr. Sig. Čajkovac je v Zagrebu izdal več zapo-
rednih čitank, ki so se najbolj uveljavile. Če-
hom so leta 1933. pričeli Musil, Prihoda in 
Musilova sestavljati čitanke, ki so odlične 
kakovosti [za I. do IV. šol. leto]. Tudi drugod 
v pedagoškem svetu so se vrstile knjige istih 
avtorjev kot najboljše!) 

Taka štiridelna 

organska celota 

omogoča, da se šolsko delo za vsa šolska leta 
usmeri docela v sodobni pravec, ki nudi otro-
ku harmonično, strnjeno sliko življenja slo-
venskega človeka v jugoslovanski domovini. 
Vsako šolsko leto ima svoj delovni okvir, v 
tem okviru pa je zbrano gradivo za zaokrože-
ne celote, ki jih izpričuje že naslov knjige. 

Že v »Naši prvi knjigi« sodoživlja prvo-
šolček življenje Ive in Ane. Poudarek je na 
razvijanju smisla za č as , središče dogajanja 
je vedno otrok. 

V knjigi »Za vse leto« opazuje šolarček 
življenje v ožji domačiji na dogodkih, lite-
rarnih opisih in pesnitvah. 

Prav tako se razširi izkustveni krog v 
III. delu, kjer obsega »Domače kraje«, t. j. 
širšo domačijo (domačo geografsko enoto in 
pregled banovine). 

jih toliko dosegla. Oddaljena Trebija se je po-
stavila s prav ubranim petjem zelo težko iz-
vedljivih pesmi, od katerih je seveda vžgala 
»Žabja svatba«. Poljane in Bukovica se je od-
likovala po čuda lepih glasovih, loška deška 
šola po pravem krepkem fantovskem, a de-
kliška po prefinjenem dekliškem petju. Po-
vsem dovršeno so pa peli zbori iz Selc (J. Zu-
pančič), iz Trate (I. Pintarič), iz Reteč (L. Ko-
renčan), iz loške meščanske šole (F. Babič) in 
iz loške dekliške šole (s. Zofija Rebolj). Ob-
čudovati je bilo pri vseh teh zborih popolna 
zlitost glasov in pravilno dinamično in ago-
gično predvajanje. Velika večina pesmi se je 
izvajalo triglasno. 

Vso izvedbo celodnevnega programa, ki 
se je brezhibno izvršil, in vso tehnično stran 
prireditve je z redko uvidevnostjo in požrtvo-
valnostjo izvedlo loško ljudsko- in meščansko-
šolsko učiteljstvo. Prav posebno priznanje pa 
zasluži tovarišica A. Grumova, ki je tako 
vzorno organizirala prehrano otrok. 

Od mnogih strani se je izrazila želja, naj 
bi se taki mladinski pevski nastopi vršili 
redno vsako leto. V najplemenitejši tekmi bi 
namreč pokazali delo in uspeh našega agilnega 
učiteljstva. I. K. 

Iz celostnega vidika motri domačo bano-
vino Slovenijo in našo državo IV. del »Lepa 
naša domovina«. 

V vseh knjigah je obrazovalno gradivo 
zbrano 

po učnih enotah, 

s čimer se najbolj približamo »bralnim polam« 
ali »čitalnim listom«, kar je ideal, vendar za 
danes neizvedljiv. Zadovoljiti se moramo s 
knjigami, ki prikazujejo v strnjenosti pove-
zano celoto, ki je tudi odlično ilustrirana. 
Mojster M. Gaspari je kot svojstven sloven-
ski slikar upodobil motive, ki so otroku naj-
bolj pri srcu. 

»Čitanka« (danes ima naslov po vodilni 
misli!) ne bo več objekt suhoparnega izolira-
nega čitalnega akta. »Naše knjige« bodo pri-
jetno dopolnilo šolskemu delu, ki se oblikuje 
iz življenja za življenje. Še več: šola s posre-
čenim čtivom postaja sama v sebi kos prist-
nega življenja, razvijajočega literarno obrazo-
vanje v okviru življenjskih kompleksov, ne 
pa v obliki dolgočasnih »čitalnih lekcij«! Do-
bro zgrajena čitanka mora zajeti življenje v 
vsej širini in globini. Vedno pa temeljimo na 
načelu strnjenosti in iz tega načela — iz zna-
nih pedagoško-didaktičnih razlogov — izhaja* 
mo. S tem smo ugodili tudi določbi § 44. šol-
skega zakona, kar so ocenjevalci posebno 
hvalili. 

Slovenskemu učiteljstvu bodo z novim 
šolskim letom na razpolago vse š t i r i kn j i-
ge. Izdaja jih naše stanovsko gospodarsko 
podjetje, sestavili so jih tovariši-strokovnjaki, 
kvaiitetno so na višku in tudi c e n a je za 
današnje čase primerna. Vse to nas vzpod-
buja, da se o d l o č i m o takoj v vseh raz-
redih za »Naše knjige« I., II., III. in IV. del, 
ki bodo uspešnost dela podprle v najvišji 
meri. S tem bomo koristili ne samo sebi, am-
pak slovenskemu otroku za lepšo bodočnost! 

Splošne vesti 
Pedagoški tečaj za učitelje se bo vršil od 

vključno 19. avgusta do 24. avgusta t. 1. v 
dvorani Delavske zbornice v Ljubljani. 

Spored: 
19. avgusta dopoldne otvoritev in pre-

davanje g. dr. Gogale o sodobnem pedago-
škem prizadevanju, popoldne predavata go-
spod dr. Zwitter o državljanski in narodni 
zavesti ter gospa Černej o občem kultivira-
nju učitelja. 

20. avgusta dopoldne predava g. Kon-
tler o pouku v elementarnem razredu, po-
poldne pa g. Jurančič o temi »Učitelj na 
vasi«. 

21. avgusta dopoldne predava g. Ledi-
nek o strnjenem in predmetnem pouku, po-
poldne bo izlet. 

22. avgusta dopoldne predavata g. Men-
cej o spoznavanju šolskega razreda in gospa 
Vodetova o učitelju kot socialnem delavcu, 
popoldne pa gosp. Kobilica o temi »Šola in 
starši«. 

23. avgusta predavata dopoldne gospod 
dr. Schmidt o poklicni vzgoji in g. Čopič o 
temi »Učitelji - sodelavci«, popoldne pa go-
spod Zor o modernih učilih v ljudski šoli. 

24. avgusta dopoldne predavata gospod 
dr. Kolarič o pouku materinščine v ljudski 
šoli in gospod dr. Ozvald o izbiranju izredno 
nadarjenih učencev. 

V KNJIGARNI UČITELJSKE 
TISKARNE v Ljubljani in nje-
ni podružnici v Mariboru do-
bite vse p i s a r n i š k e po-
t r e b š č i n e za šolo in dom. 
k n j i g e za šolanje svojih 
otrok; u č i l a za vse šole; 
k n j i g e znanstvene in lepo-
slovne vsebine zase, za odraslo 
mladino, otroke, prijatelje in 
znance; m e r i l a in razne me-
rilne instrumente za šolo in 
praktično uporabo. 

Prijavnina za tečaj znaša din 20,—. Pri-
jave sprejema Pedagoško društvo, Ljubljana, 
učiteljišče. 

Odbor Pedagoškega društva. 

— Maturantinje drž. ženskega učiteljišča 
v Ljubljani iz leta 1925. vabim, da se udeleže 
sestanka ob 15 letnici mature, ki se bo vršil 
dne 3. julija ob 9. uri dopoldne na vrtu v re-
stavraciji »Zvezda«. Izlet ni izključen! Na 
veselo snidenje! — Mikič-Andolšek Mila. 

— Šolske upravitelje ljutomerskega sreza 
prav tovariško prosim, da naj čimprej pošlje-
jo anketne pole. Rok je že potekel, a pol je 
zelo malo. — Za Učiteljski pokret: Kolar V. 

— Dijaki - nižješolci! Opozarjamo dija-
štvo na dijaški internat »Učiteljski dom«, 
Ljubljana VII., Zibertova ulica 27 (Spod. Ši-
ška), kjer se sprejemajo za šolsko 1. 1940./41. 
na stanovanje in popolno oskrbo dijaki gim-
nazijci - nižješolci, dijaki meščanskih šol in 
učenci ljudskih šol od 3. razreda dalje. Prošnje 
pismene ali ustne za sprejem fantov v dom 
sprejema domova uprava, ki daje vsa po-
trebna pojasnila. V domu dobivajo gojenci 
tečno in zdravo hrano, se jim pere perilo, so 
vedno pod strogim nadzorstvom prefektov, ki 
jim pomagajo pri učenju. Letna oskrbnina se 
plača v 9 zaporednih mesečnih obrokih po-
čenši s septembrom. Mesec junij je oskrbnine 
prost. Uprava oskrbuje tudi vpisovanje učen-
cev vseh razredov ob pričetku šolskega leta, 
seveda vse dogovorno s cenjenimi starši. — 
Oglasite se v domu za naš prospekt, odnosno 
ga zahtevajte pismeno. 

— Na državnem osrednjem zavodu za 
ženski domači obrt v Ljubljani se bo' vršil od 
8. julija do 27. julija 1940. krojni tečaj in tečaj 
za razne nove tehnike ženskih ročnih del. 
Vpisovanje se bo vršilo od 1. julija do 8. ju-
lija od 8. do 11. ure na Novem trgu št. 4/1. 

— Tovarišice učiteljice opozarjamo na 
počitniški krojni tečaj, ki bo od 8. julija do 
28. julija na Državnem osrednjem zavodu za 
ženski domači obrt v Ljubljani. Na tečaju se 
bo obravnavala lahka in po strokovnjakih 
preizkušena zelo praktična metoda trajne 
vrednosti, ker se lahko prilagodi vsaki modi. 
Vpis je od 1. julija do 8. julija na Državnem 
osrednjem zavodu za ženski domači obrt v 
Ljubljani, Novi trg 4/1, od 8. do 11. ure do-
poldne. Učni prispevek je din 300'—. 

— Knjižnica celjskega učiteljskega dru-
štva prosi, da vrnejo člani izposojene knjige 
do 1. julija 1940. gospej šolski upraviteljici 
dekliške šole Jurjevičevi. Ker bo knjižnica 
čez počitnice preurejena, zato se na novo ne 
bo izposojevalo knjig. — Knjižničar. 

— Počitniški tečaj za ročna dela. V Za-
grebu se bo vršil od 6. do 25. jullija poseben 
tečaj za ročna dela. Tečajniki se bodo sezna-
nili z raznimi tehnikami del z barvastim papir" 
jem in ilustracijami, lepenkarstvom in vezavo 
knjig, izdelovanjem raznih predmetov iz lesa, 
žice in pločevine, modeliranjem, linorezom 
itd. V tečaju se bo delalo 4 ure dnevno. Za 
pouk in material se plača 350 din, kar se na-
kaže na poštno čekovni račun št. 33.910, a 
prijave je poslati na naslov: Marijan Marko-
vac, honorarni učitelj Višje pedogoške šole 
v Zagrebu, Srebrnjak 27. 

— Mesto cvetja na grob ge. Rauterjeve, 
matere tov, Vouk Slave, je darovala tov. Fra-
nja Mačkovšek v Brežicah din 100,— za »Dom 
učiteljic«. — Iskrena ji hvala z željo, da bi 
našla mnogo posnemovalk! — Odbor. 

—k Učitelji - režiserji ljudskih odrov. Te 
dni je izšla ljudska igra — trodejanka »D o -
m a č i j a«. Igro je napisal učitelj Zmago 
Švajger. Gledališki strokovnjak Borko Jože, 
avtor knjige »Osvobojeno gledališče«, pa je 
igri napisal strokovni uvod za režijo in ume-
vanje igre. — Lepo opremljena knjiga stane 
din 20,—. Naroča se pri založbi »O d e r«, 
Ljubljana, Cerkvena ulica 21. 

IZJAVA: 

Tovarišicam in tovarišem, ki so se udele-
žili uradne konference v Mariboru — Maribor 
levi breg I. — v pojasnilo izjavljam: 

Med predlogi je bil tudi predlog, ki sem 
ga podpisani iznesel, in sicer, da bi se naj na-
čin ocenjevanja učiteljstva predrugačil. Zna-
no je, da se je o drugem načinu ocenjevanja 
učiteljstva že večkrat kje predlagalo — tako 
tudi na tej uradni konferenci. Predlagal sem 
da se naj uvede le »zadovoljuje« ali »ne zado-
voljuje« (mogoče bi se našel še kak boljši na-
čin) in utemeljeval, da je pač po večini mlaj-
še učiteljstvo ono, ki je usojeno na slabše 
ocene in s tem nekako zapostavljeno. 

Nikakor pa nisem hotel nikogar žaliti, 
češ da si kdo ne zasluži »tako in tako« oce-
no. Mislil sem le na boljši način ocenjevanja. 
Končno pa, kdor izpolnjuje svoje dolžnosti, 
mi ničesar ne more očitati — niti zameriti. 

Pri Sv. Trojici v Slov. gor., 23. junija 1940 

A. Žmavc, učitelj. 

Kupujte pri Milkah, ki Inserirojo v našem listo! 

Osebne zzađeve 
—i Upokojeni so naslednji učitelji in uči-

teljice: Bobič Silva, Maribor, Venigerholz Mi-
roslav, Lipa - Lendava, Blazinšek Henrik, 
Šmarje pri Jelšah, Božič Rajko, Mengeš, 
Straus Marija, Krka pri Stični, Silvester Franc, 
Zalog pri Ljubljani in Jeglič Amalija, Zasip 
pri Radovljici. 

< —i Dolžnosti začasnega šolskega upravi-
telja pri Sv. Ani v Slov. goricah je razrešen 
Vladislav Majhen, na njegovo mesto je bil 
postavljen Janko Kincl. 

—i Po službeni potrebi sta premeščena 
Tominc Milan iz Globokega, srez Brežice, v 
Trebelno, srez Krško; Tominc Ivana iz Glo-
bokega, srez Brežice, v Trebelno, srez Krško. 

—i Po prošnji so premeščeni: Švalj Josi-
pina iz Majšperka, srez Ptuj, v Naklo, srez 
Kranj; Rismal Jelisava iz Slov. Bistrice v Do-
bovo, srez Brežice; Pečnik Ivan iz Skomarjev, 
srez Slov. Konjice, v Svibno, srez Krško. 

—i Za šolske upravitelje so postavljeni: 
Štular Franc v Ljubljani na zavetišče Antona 
Jerina, Mihelič Ivan v Slatini Radenci, Res-
man Jakob v Št. Vidu pri Grobelnem. 

Naša gospodarska 
organizacija 

ZADRUŽNIKOM UČIT. SAMOPOMOČI! 

V teh dneh smo razposlali položnice za 
529. in 530. smrtni primer — Zacherl Fran, 
Ljutomer, in Malnarič Marija, Ljubljana. — 
Samski zadružniki plačajo din 11,—, zakonski 
pari din 21,—, za 3 člane din 31,—. Ta mali 
znesek nakažite takoj še pred odhodom na 
počitnice. Prosimo še posebej zamudnike z 
visokimi zaostanki, da jih poravnajo v juliju. 
Zadružna uprava rabi denar za izplačila po-
smrtnin in brezobrestnih posojil. — Kdor gre 
na počitnice kam iz svojega stalnega bivali-
šča, naj odda na pošti svoj počitniški naslov, 
da mu bo ta lahko dostavljala vse poštne 
pošiljatve. 

Zadružna uprava US. 

Učiteljski pravnik 
—§ Sodnijske tožbe — predhodno dovo-

ljenje za vložitev tožbe. Ministrstvo prosvete 
je v konkretnem primeru pod III. br. 23.103/40 
rešilo takole: »Izvolite sporočiti prosilcu, da 
v tem primeru ni potrebno odobrenje za vla-
ganje tožbe, ker obtoženec ni učitelj.« 

Šolski radio 
—r Petek, 28. junija, ob 9. uri: Vidovdan-

ska proslava. Izvaja drž. II. dekliška meščan-
ska šola v Ljubljani. Vodi gdč. Marija Lahar-
nar. Spored: 1. Govor o Vidovem dnevu. 2. 
Matija Tome: Na Vidov dan. (Petje s sprem-
ljevanjem klavirja.) 3. Engelbert Gang!: Naša 
zastava. (Deklamacija.) 4. Mav Al. C. M.: O j 
zato... (Petje s spremljevanjem klavirja.) 5. 
Fr. Neubauer: Domovino ljubim. (Deklama-
cija.) 6. Vidov dan. (Recitacija — sestavila 
učenka sama.) 7. L. Kramolz, narodna: Tam, 
kjer teče bistra Žila. (Petje s spremljevanjem 
klavirja.) 8. Breda Šček: Pastirček. (Troglasni 
zbor.) 9. Državna himna. 

—r V kmetijskem radiu bo v nedeljo, 
30. junija, ob 17. uri: Stelja in gozd. Predava 
g. inž. Mirko Šušteršič. 

Učiteljska 
tisUarna 

—t Iskreno priporočamo knjižico ing. 
Stanka Dimnika: Kako naj si uredimo naše 
domove za obrambo pred letalskimi napadi. 
Cena knjižici 5 din. Pri večjem odjemu 10 % 
popust. 

—t Peresa, svinčnike, kuverte, črnila, pi-
sarniške in šolske potrebščine si najceneje 
dobavite v Knjigarni Učiteljske tiskarne v 
Ljubljani. 

°0ed.no prihajajoče novosti f 

A. & E. SKABERNE 
LJUBLJANA 

Na ž e l j o p o š l j e m o v z o r c e ! 

K r e d i t n a z a d r u g a d r ž a v n i h u s l u ž b e n c e v 

v Ljub l jan i , Ga jeva ulica št. 9 — v lastni hiši 

Najstarejša kreditna zadruga v Jugoslaviji, ustanovljena leta 1874. 
Poš t n i č e k o v n i r a č u n š tev . 10.681. Te le fon š tev . 3413. 
Posojila do Din 10.000'— v s e m j a v n i m n a m e š č e n c e m 
po 7 °/o proti zaznambi na plačo na prvem mestu in poroštvu. 

FABIANI & JU RJOVEČ 
L J U B L J A N A , S T R I T A R J E V A ULICA 5 

p r i p o r o č a t a v e l i k o i z b i r o d a m s k e g a in m o š k e g a b l a g a , p r e -
p r o g e , z a s t o r e , o d e j e , p e r j e , p u h i td. P o s t r e ž b a s o l i d n a I 

Važnost povezanosti novih čitank 
K novi IV. čitanki »Lepa naša domovina« 

(Flere-Jurančič-Skulj-Vranc) 

G l avn i in odgovo rn i a r sdn i k VekoaUv Mlekuž. - I zda ja te l j : J .U.U. - sekcija za dravsko b anov i no v L j u b l j a n i Za sekcijo odgovarja Metod Kumelj. 
Tiska Uäteljska tiskarna (predstavnik France Štrukel»). - Vsi v Ljubljani 


